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ТӘУЕЛСІЗДІК КҮНІМЕН 
ҚҰТТЫҚТАДЫ

Қасым-Жомарт Тоқаев Лаос Президенті Тхонглун Сисулитке 
құттықтау жеделхатын жолдады.

Мемлекет басшысы Лаос Халық Демократиялық Республикасының 
Президенті Тхонглун Сисулитті және оның отандастарын Тәуелсіздік күнімен 
құттықтады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Лаос елінің мемлекет іргесін нығайту және 
халықтың әл-ауқатын жақсарту жолында елеулі жетістіктерге қол жеткізгенін 
атап ,тті.

Сондай-ақ Қазақстан Президенті бірлескен күш-жігердің арқасында 
екіжақты қарым-қатынастар алдағы уақытта да дами беретініне сенім білдірді.

ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы БАӘ Президенті шейх Мұхаммед бен 
Заид Әл Нахаянға құттықтау жеделхатын жолдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев шейх Мұхаммед бен Заид 0л Нахаянды және оның 
отандастарын Біріккен Араб 0мірліктерінің Ұлттық күнімен құттықтады.

Президент жеделхатта БА0-нің экономикасы қарқынды дамыған ел және 
халықаралық қауымдастықтың беделді мүшесі екенін атап ,тіп, шейх Мұхаммед 
бен Заид 0л Нахаянның басшылығымен 0мірліктердің одан әрі ,ркендей 
беруіне тілектестік білдірген.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы Қазақстанның Шығанақтағы басты 
серіктестерінің бірі саналатын БА0-мен берік ынтымақтастық қос халықтың 
игілігі үшін одан әрі нығая түсетініне сенімді екенін жеткізген.

НАРЫҚ

БАСПАНА САЯСАТЫНДА 
 БЕТБҰРЫС БАСТАЛДЫ 

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

НЕГЕ ТӨМЕН ТЕҢГЕНІҢ 
ТЕГЕУРІНІ?
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ЖЫЛҚЫДА ДА ЖЫЛҚЫ БАР, 
ҚАЗАНАТЫ БІР БӨЛЕК!
Ежелден қастер тұтып қадірлеген 
төрт түліктің төресі – жылқы.  Өйт-
кені әлемде тұңғыш рет қазақтың 
арғы ата-бабалары қолға үйреткен 
қылқұйрықты жануар көшпенділер 
тіршілігінің басты тірегі, һәм серігі 
де болған. 

Биыл қараша айында теңге бағамы 
доллармен салыстырғанда 5%-ға 
әлсіреді. Сонымен қатар Қазақстан 
қор биржасындағы (KASE) шетелдік 
валютаның сауда көлемі де азайды. 
Теңгеге қысымды азайту мақсатында 
Ұлттық банк 2,4 млрд АҚШ доллары 
көлемінде шетел валютасын сатқан 
болатын. 

ЖАҢА ИНСТИТУТ ҚҰРЫЛАДЫ

Мемлекет басшысы 2024 жылғы 22 қарашада «Кейбір заңнамалық ак-
тілерге тұрғын үй саясатын реформалау мәселелері бойынша ,згеріс тер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заңына қол қойған болатын. Құжат ертең 
кү шіне енеді. Бірақ оның бірқатар бабы осы заң алғашқы ресми жария-
лан ған күнінен кейін 6 ай ,ткен соң, алдағы жылғы мамырда ғана қолда-
ныс қа енгізілмек.

Мұндай ,тпелі кезең бірнеше себеппен беріліп отыр. Біріншіден, осы 
жарты жыл ішінде Отбасы банкі «ұлттық даму институты» деген жаңа 
мәртебесіне сай қайта құрылады. Екіншіден, содан кейін бүкіл 20 ,ңір дің 
әкімдігі бірыңғай республикалық электрондық базаға енгізу үшін ,зіндегі 
тұрғынжайға мұқтаждар есебінде тұрған Қазақстан аза маттары, қандастар 
туралы мәліметтерді жаңа ұлттық даму институтына бере ді. Осыдан кейін 
ондаған жыл бойы әкімдіктер жүргізіп келген үй кезе гі тарих қойнауына 
жол тартады. Жұртшылық соған дейін кезекке тұ рып қалуға жанталасып, 
әкімдіктерді шабуылдап, дүрбелең туғызуы мүм кін, мемлекет соған дайын 
болғаны ж,н.

 (Жалғасы 5-бетте)

Жаңа 2025 жылы мемлекеттің тұрғын үй саясаты түбе-
гейлі реформаланады. Осы аттас заң өмірге жолдама 
алды. Тұңғыш рет барлық өңірдегі баспанаға мұқтаж 
тұрғындарды кезекке қоюды, олардың арасында 
тұрғын үйді бөлуді орталықтандырылған түрде, бір 
жерден жүзеге асыратын республикалық ұйым пайда 
болады. Үй кезегіндегі көптеген адам одан шығарып 
тасталады. Өзге де жаңалығы жетерлік.

СТРАТЕГИЯЛЫҚ СЕРІКТЕСТІК 
НЫҒАЯ БЕРМЕК

Мемлекет басшысы Қытай Халық Республикасының Қазақстандағы 
елшісі Чжан Сяоны қабылдады.

0ңгімелесу барысында Президент Қазақстан мен Қы-
тайды ғасырларға ұласқан берік достық пен тату к,ршілік 
қатынастар байланыстыратынын атап ,тті. Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың пікірінше, ,зара сенім мен құрметке негіздел-
ген тиімді ынтымақтастықтың нығаюына екі тарап та үлес 
қосып келеді.

Мемлекет басшысы бүгінде Қазақстан мен Қытайдың 
ықпалдастығы қарқынды әрі сан қырлы сипат алғанын 
айтты. Екі ел арасында белсенді саяси диалог қалыптасты, 
сауда-экономикалық әріптестік ,ркендеді, мәдени бай-
ланыстар жанданды және білім беру бағдарламалары мен 
ғылыми жобалардың саны артты. Қауіпсіздік саласында, 
әсіресе, «үш зұлым күшке» қарсы күрес бағытында тығыз 

ынтымақтастық орнаған. Бұдан б,лек, елдеріміздің БҰҰ, 
ШЫҰ, АBСШК аясындағы, сондай-ақ «Орталық Азия 
– Қытай» форматындағы халықаралық байланыстары 
белсенді ,рбіп келеді. Президенттің айтуынша, Қазақстан 
мен Қытай тату к,ршілік қарым-қатынастың нағыз үлгісін 
к,рсетіп отыр.

Bз кезегінде Қытай елшісі Чжан Сяо Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа алғыс айтып, Бейжіңнің жан-жақты стратегия-
лық серіктестікті одан әрі дамытуға бейіл екенін растады.

Мемлекет басшысы Чжан Сяоның қазақ-қытай дос-
тығын табысты дамытуға, мемлекетаралық байланыстарды 
тереңдетуге қосқан үлесін жоғары бағалап, II дәрежелі 
«Достық» орденімен марапаттады.

СЕНІМ КӨП
 Қазақстан құрамасы Бокстан Азия 
 чемпионатының алғаш қы күнінен 
 бастап 5 медальды қоржынға салды. 
 Байрақты бәсекеде спортшыларымыз 
 жалпы есепте көш басында келе жатыр. 



2

3 ЖЕЛТОҚСАН 2024  | СЕЙСЕНБІ

№135 (4529) www.aikyn.kz

САЯСАТ

Отырыс барысында бюро мүшелері 6 желтоқсан 
күні «Азық-түлік қауіпсіздігі – ұлттық қауіпсіздіктің 
негізгі құрамдас б�лігі» тақырыбына арналған пар-
ламенттік тыңдау �ткізу туралы қаулы қабылдады.

Мәулен "шімбаев Парламенттік тыңдауда 
талқыланатын мәселенің �зекітілігі мен маңызына 
назар аударып, БҰҰ-ның Дүниежүзілік азық-түлік 
бағдарламасы 2025 жылы 343 миллионға жуық адам 
аштықтан зардап шегеді деп болжап отырғанын 
тілге тиек етті.

«Халықты сапалы және қолжетімді азық-
түлікпен қамтамасыз ету – кез келген мемлекет 
үшін стратегиялық мәселе. Қазақстан азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету үшін айтарлықтай 
әлеуетке ие. Дегенмен бұл бағытта �зекті пробле-
малар да бар. Тыңдау барысында сол түйткілдерге 
баса мән беріп, мазмұнды және нәтижелі талқылау 
ұйымдастыру қажет», – деді Сенат Т�рағасы.

Сонымен қатар бюро мүшелері бекіткен күн 
тәртібіне сәйкес сенаторлар палата отырысында 
2 мәселені қарайды. Олардың бірі – «2024 – 2026 

жылдарға арналған республикалық бюджет туралы» 
Қазақстан Республикасының заңына �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң. Сондай-ақ 
«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне ақпаратқа қол жеткізу, қоғамдық қатысу, 
мемлекеттік наградалар және артық заңнамалық 
регламенттеуді болғызбау мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» заң 
да Сенат отырысының күн тәртібіне шығарылды. 
Бұл құжаттың нормалары ақпаратқа қол жеткізу 
саласындағы заңнаманы жетілдіруге арналған. Осы-
лайша, заңда ақпаратқа қол жеткізу құқығын заңсыз 
шектегені үшін мемлекеттік органдардың жауап-
кершілігін күшейтуге және ақпараттың ашықтығы 
мен оны алдын ала тарату қағидаттарын бекітуге 
бағытталған нормалар қарастырылған. Мүгедектігі 
бар адамдардың ақпаратқа қол жеткізуіне қажетті 
жағдай жасауға да ерекше назар аударылып отыр.

Одан б�лек, бюро отырысында бұған дейін 
Мәжіліс қабылдаған заңдар жұмыс үшін Сенаттың 
тұрақты комитеттеріне б�лініп берілді.

СЕНАТОРЛАР ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ
Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата 
бюросының отырысы өтті. Онда депутаттар 5 желтоқсан күні өтетін 
Сенат отырысының күн тәртібін бекітті және алдағы іс-шараларды 
пысықтады.

Олжас Бектенов NU және НЗМ 
Жоғары қамқоршылық кеңесінің 
отырысын өткізіп, университет 
жанындағы технопарктегі 
жобалармен танысты.

Премьер-Министр Олжас Бектенов NU, НЗМ 
және «Назарбаев Қоры» Жоғары қамқоршылық 
кеңесінің отырысын �ткізді. Атқарылған жұмыстар 
туралы есеп тыңдалып, одан әрі даму жоспарлары 
қаралды.

NU президенті Вакар Ахмад университет Орта-
лық Азия аймағындағы жетекші жоғары білім беру, 
зерттеу және инновация мекемелерінің бірі екенін 
айтты. 2011 жылдан бастап 360-қа жуық ғылыми жоба, 
9 мыңнан астам жарияланым, 500-ден астам стартап 
ұсынылды. Адами капиталды дамытуға қосқан үлесі 
жоғары жұмыспен қамтылуымен сипатталады – 2015 
жылдан бастап түлектердің шамамен 95%-ы жақсы 
жұмысқа орналасады немесе оқуын жалғастырады. 
Отырыста ТМД елдері арасында үздік 2 және Times 
Higher World University Rankings үздік 300 рейтин-
гіне кіру мақсатына қол жеткізу үшін NU білім беру 
сапасы мен тиімділігін арттыру бойынша тәсілдер 
айтылды.

Орта білім беруді дамыту мәселелері бойынша 
НЗМ басқарма т�рағасы "нуар Жанғозин с�з с�йледі. 
Бүгінде «Ауылдық жерлердегі тірек мектептердің 
әлеуетін дамыту» жобасы аясында НЗМ қолдауымен 
135 �ңірлік білім беру ұйымы қамтылды, 583 маман 
даярланды, олар кейіннен ауыл мектептерінің дирек-
торы болды. Алдағы жылы ауылдарда тағы 200 тірек 
мектепті дамыту жоспарлануда.

Қамқоршылық кеңестің т�рағасы мен мүшелері 
ағымдағы күн тәртібін ескере отырып, білім беру сапа-
сын арттыру, әкімшілік және бюджеттік процестерді 
жетілдіру ж�ніндегі NU және НЗМ жоспарларына 
қатысты бірқатар мәселені айтты.

NU университеті жанындағы технопаркке барған 
кезде Премьер-Министр ЖОО зерттеушілері іске 
асыратын және ғылыми шешімдерді коммерция-
ландыруға бағытталған денсаулық сақтау және ЖИ, 
тау-кен металлургия салаларын дамыту салаларын-
дағы озық ғылыми әзірлемелермен танысты. Олжас 
Бектеновке бүгінде ауданы 3 мың шаршы метр бола-
тын технопарк аумағында 32 қазақстандық компания 
жұмыс істейтіні, тәжірибелік-эксперименттік цех, 
цифрлық прототиптеу зертханасы бар екені, оларға 
арнайы экономикалық аймақ режимінің мүмкін-
діктері берілетіні баяндалды. Ғылыми жобалардың 
басшылары индустриялық серіктестермен бірлесіп �з 
�німдерін к�рсетті және Премьер-Министрдің әзірле-
мелерді коммерцияландыру мен ілгерілету бойынша 
бұған дейін қойған міндеттерді жүзеге асыру барысы 
туралы хабарлады.

"рбір жоба технологиялардың дайындық деңгейі-
не сәйкес TRL шкаласы бойынша 0-ден 9-ға дейінгі 
балмен бағаланады.

Бірқатар әзірлеме барынша бағаланды: Codiplay 
білім беру IT-жобасы, тау-кен металлургия секторына 
арналған Smartview Innovation стартапы және IHT 
Central Asia медициналық бұйымдар жасау кәсіпорны.

Оқушылардың цифрлық дағдыларын дамытуға 
бағытталған Қазақстандық Codiplay стартап-жобасы 
қазір Ұлыбритания, Оңтүстік Корея, Сауд Арабиясы, 
Түркия, "зербайжанды қоса алғанда, 10 елдегі 450-ден 
астам оқу орнын қамтиды. Еліміздің мектептерінде 
технологияны енгізу бо йын ша жұмыс жүргізілуде. 
Жыл соңына дейін Түр кістан облысының 10 білім 
беру ұйымы Codiplay эко жүйесіне қосылып, кейіннен 
2025 жылы тағы 60 мекемеге, оның ішінде Ақт�бе 
және Қарағанды облыстарында кеңейтілетін болады. 
Олжас Бектенов Оқу-ағарту министрлігіне жергілікті 
атқарушы органдармен бірлесіп мектептерде Codiplay 
әзірлемелерін белсенді енгізуді тапсырды, бұл оқушы-
ларды прототиптер арқылы цифрлық инновацияларға 
тиімдірек оқытуға мүмкіндік береді. Жоба Ұлттық 
білім академиясының мақұлдауына ие болды. 

Smartview Innovation ЖШС стартапы пайдалы 
қазбаларды �ндіру тиімділігін арттыруға бағытталған. 
Жаңа технология жұмыс күшін 90%-ға дейін үнемдеу-
ге мүмкіндік береді, қызметкерлердің қауіпсіздік ша-
раларын 80%-ға, аппаратшылардың жұмыс тиімділігін 
50%-ға арттырады. Премьер-Министрге қазіргі 
уақытта пилоттық жоба Түркістан облысында Central 
Asia Mining Co-мен бірге жүзеге асырылып жатқаны, 
қосымша серіктес іздестірілуде екені айтылды. Стар-
тапты Ресей, Канада, Аустралия және АҚШ сияқты 

халықаралық нарықтарға кеңейту жоспарланып 
отыр.

Премьер-Министрге тірек-қимыл аппараты бұ-
зылған адамдарды оңалту үшін экзоқаңқалар �ндірісін 
іске қосу, клиникаға дейінгі кезеңде донорлық орган-
ды ұзақмерзімді тасымалдау жүйесін, қатерлі ісікке 

қарсы жаңа препаратты әзірлеу бойынша жобалар 
таныстырылды. "зірлемелер клиникалық сынақтың 
әртүрлі кезеңінде.

Трансплантология саласындағы жоба бойынша 
Олжас Бектенов ел тұрғындары арасында �сіп келе 
жатқан қажеттілікті ескере отырып, қазіргі заманғы 
медицинаның барлық талабына сай болған жағдай-
да сертификат алу рәсімін жеделдетуді тапсырды. 
University Medical Center корпоративтік қорының 
басқарма т�рағасы, кардиохирург Юрий Пя әзірлеудің 
бірегейлігі оқшауланған органды 24 сағаттан астам 
уақыт бойы сақтап қана қоймай, оның жай-күйін 
емдеуді, бақылауды жүзеге асыру мүмкіндігіне, атап 
айтқанда дәрігерлерге ультрадыбыстық, тамырішілік 
зерттеулер сияқты рәсімдер қолжетімді болатынына 
тоқталды. 

Су ресурстарын басқаруда жасанды интеллектіні 
пайдалану, металдарды терең �ңдеу саласындағы 
бірқатар жобалар бойынша бүгінде индустриялық 
серіктестерді анықтау үшін келісс�з жүргізілуде, �н-
дірістерді дамыту бойынша егжей-тегжейлі жоспарлар 
әзірленуде. 

Сонымен қатар Премьер-Министрге ақпараттық 
технологиялар, медицина, робототехника, жасанды 
интеллект, энергетика, білім беру салаларындағы 
коммерциялық әлеуеті бар 10 жаңа әзірлеме таныс-
тырылды. 

Олжас Бектенов Үкіметтің экономиканы дамы-
туға және халықтың тұрмыс сапасын жақсартуға 
бағытталған озық жобаларды қолдайтынын атап �тті. 
ЖОО басшылығы мен мүдделі мемлекеттік органдар 
басшыларының алдына ғылым мен �ндірісті инте-
грациялау, �ткізу мен экспортқа бағыттау бойынша 
міндеттер қойылды.

ОЗЫҚ ҒЫЛЫМИ 
ЖОБАЛАРМЕН ТАНЫСТЫ

Мәжіліс Спикері Мәскеу қалалық думасының 
делегациясымен кездесуде екі ел арасында барлық 
деңгейде �зара тығыз байланыс орнағанын атап �тті.

– Сіздің елордаға сапарыңыз екі астананың 
�кілді органдары арасындағы ынтымақтастықты 
жаңа деңгейге к�тереді. Бұл �те маңызды, �йткені 
Астана мен Мәскеу депутаттары �з �ңірлерінің 
мәселелерін жақсы біледі және екі елорда арасын-
дағы байланыстардың мазмұнын толықтыра алады, 
– деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Т�рағасы Ресей Федерациясының 
Президенті Владимир Путиннің Қазақстанға 
жақында жасаған мемлекеттік сапарының тарихи 
маңыздылығына назар аударып, Қазақстан мен 
Ресей басшыларының тату к�ршілік қатынастарды 
нығайтудағы ерекше р�ліне жеке тоқталды.

Сапар қорытындысы бойынша жаңа жаһандық 
тәртіп жағдайында стратегиялық серіктестікті те-

реңдету туралы бірлескен мәлімдеме қабылданды. 
Онда парламентаралық ынтымақтастықтың жоғары 
қарқыны атап �тілген.

– Бұл – екі ел парламенттерінің қарым-қаты-
насына берілген �те жоғары баға. Біздің парла-
ментшілер бір-бірімен жеке де, жұмыс бойынша да 
тікелей байланыста болып, туындаған мәселелерді 
жедел шешуде. Осы жазда Мемлекеттік Думамен 
ынтымақтастық ж�ніндегі парламентаралық комис-
сияның жұмысы қайта жанданды, – деді Мәжіліс 
Спикері. 

Алексей Шапошников қонақжайлық үшін алғы-
сын білдіріп, Астана мәслихаты мен Мәскеу қала-
лық думасы арасындағы �зара ықпалдастықты одан 
әрі дамытуды ұсынды. Тараптар сондай-ақ мәдени, 
білім беру және экономика салаларыңдағы ынты-
мақтас тық ж�ніндегі бірқатар мәселені талқылады.

МӘСКЕУ ҚАЛАЛЫҚ 
ДУМАСЫНЫҢ БАСШЫСЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ 
Мәжіліс Төрағасы Ерлан Қошанов Мәскеу қалалық думасының 
төрағасы Алексей Шапошниковпен жергілікті өкілді органдар 
арасындағы ынтымақтастықты нығайту мәселесін талқылады.
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Осыған дейін Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев қыркүйек айын-
дағы Жолдауында салық заңнамасы мә-
се лелерін Үкімет пен Парламентте жан-
жақты сарапқа салып, қажетті ше шімдер 
шығаруды тапсырған еді. 

Отырысқа қатысқан Мәжіліс де-
путаты Асхат Аймағамбетов жаңадан 
қабылданатын Салық кодексі қоғамда 
қызу пікірталас туғызғанын, тіпті құжатта 
депутаттардың пікіріне қарама-қайшы ке-
летін тұстар бар екенін, сондықтан салық 
мәселесінде жан-жақты тараптың пікірін 
ескеру арқылы түпкілікті шешімге келу 
маңызды екенін атап )тті. 

– Салық кодексі – Қазақстандағы 
әрбір азаматқа тиесілі «сезімтал» сұрақ. 
Қазіргі уақытта бұл мәселенің аясында 
сын-пікірлер )те к)п. Тіпті, осы мәселеде 
депутаттардың да келіспейтін тұстары бар. 
Мәселен, нормалардың кесірінен дәрі-дәр-
мектердің құны қымбаттауы мүмкін, одан 
б)лек мұнда бір картадан екінші картаға 
т)ленетін қаражаттарға ҚҚС (НДС) са-
лыну, сондай-ақ білім са ласына қосымша 
КТС (КПН) салу ж) нінде бастамалар бар. 
Егер шын мә нінде аталған бастамалар жү-
зеге асса, нәтижесінде қарапайым халыққа, 
зейнеткерлер мен студенттерге, қатардағы 

азаматтарға ауыртпашылық түсуі мүмкін. 
Салық кодексін қоғаммен, сарапшылар 
мен бизнес )кілдерімен ортақ талқыға 
салып, осыдан кейін ғана нақты шешімге 
тоқталу қажет. Бүгінде Парламентте жұ мыс 
тобының отырыстары )туде. Біз талқылау-
ға барлық тарапты шақырып отырмыз. 
Расында, қазір Салық кодексі мәселесі т)-
ңірегінде үлкен пікірталас жүріп жатыр, –
деді Мәжіліс депутаты А.Аймағамбетов.

«ШАҒЫН Ж�НЕ 
ОРТА БИЗНЕСТІҢ АШЫҚ 
БОЛҒАНЫН ҚАЛАЙМЫЗ»

Ал Мәжіліс депутаты Жұлдыз Сүлей-
менова Салық кодексі мәселесінде ес-
керілетін екі бірдей түйткілді мәселені 
негізге алды. Ол креативті индустрия са ла-
сында еңбек ететін азаматтарға салықтық 
преференция беру мәселесіне тоқталды. 
Онымен қоса, депутат салық саясаты-
ның ашық жүргізілуі тиіс екенін, әсіресе 
к)леңкелі бизнес )кілдері салы ғын ашық 
т)леуі және мемлекетке түсімдердің түсуі 
тұрғысынан заңнамалық шешімдер болуы 
қажет екенін түйреп )тті. 

– Салық кодексі – бұл азаматтардың 
табысы. Оны қалай жинақтайды және қай 

салаларға қалай б)леді? Осы мәселенің 
барлығы ашық әрі әділетті болуға тиіс. 
Бірінші мәселе – әлеуметтік салаға бай-
ланысты. Сонымен қатар креативті ин-
дустрия бағыты )те кең к)лемді қам тиды. 
К)птен бері аталған салаға салықтық 
преференциялар беру мәселесі айтылып 
келеді. Бұл қатарда қол)нершілер бар. 
Біз оларға да салықтық преференция 
беру мәселесін к)тереміз. Азаматтардан 
түсетін салық к)п болған сайын, қазір 
жоғарыда аталған сала мамандары қиын-
дық к)ріп отыр. Екінші мәселе – шағын 
және орта бизнес. Біз шағын және орта 
бизнестің ашық болғанын және легалды 
жұмыс істегенін қалаймыз. Қазір олардың 
алпауыт бизнес )кілдерімен қатар тұрып 
салық т)легені қаншалықты дұрыс? Біз 
бүгін Қоғамдық палатада экономистер, са-
рапшылар, макроэкономистер, сонымен 
қатар са лық мамандарын шақырып, негіз-
гі мәселелерді талқылаймыз. Осы уақытқа 
дейін Парламентте талқылау )тті. Бұл оты-
рыста да к)ңіліміз толмайтын мәселелерді 
ортаға салдық. :йткені шағын бизнеске 
байланысты салықтық жаңа мазмұнда 
ешқандай мәселе болмады. Креативті 
индустрияға қатысты ешқандай ұсынысты 
к)рмедік. Сондықтан бүгінгі талқылауда 

осы екі мәселені шегелеп тұрып айтқы-
мыз келеді, – деп с)зін қорытындылады 
Мәжіліс депутаты Ж.Сүлейменова.

«САЛЫҚТЫ Т�ЛЕУ 
ОНЫ Т�ЛЕМЕУДЕН АРЗАНЫРАҚ» 

БОЛУЫ ҚАЖЕТ

Салық кодексін талқылауға арналған 
жиынның Алматы қаласында )туі тегін 
емес. Себебі мегаполис еліміз бойын ша 
барлық деңгейдегі бизнес түрі орналасқан 
қалалардың қатарында к)ш бастап тұр. 
Ranking.kz порталының де регіне сүйен-
сек, шағын және орта биз нес )кілдерінің 
ең к)п үлесі Алматы шаһарында шоғыр-
ланған. Нақтырақ айтсақ, қалада 352 
мыңнан астам кәсіпкер ісін д)ңгелетіп 
отыр. Талқылау барысында жиынға же-
текшілік еткен палата т)рағасы Айдос 
Сарым алда түзету енгізе бермейтін, ке-
лешекте тұрақты жұмыс істейтін кодексті 
қабылдау міндеті тұрғанын алға тартты. 
Палата т)рағасының с)зінше, жаңа Са-
лық кодексі кәсіпкерлердің ашық жұмыс 
істеуіне ықпал етіп, сондай-ақ салық 
т)леуге мәжбүрлемей, ынталандыруға 
тиіс. Маңызды құжаттың басты міндеті 
«салықты т)леу оны т)лемеуден арзаны-
рақ» болуы қажет.

«Атамекен» ҰКП Басқарма т)раға-
сының орынбасары, Басқарма мүшесі 
Тимур Жәркенов )з с)зінде жаңа Салық 
кодексінің жобасын әзірлеу және талқы-
лау барысында кәсіпкерлер мен Үкімет 
ұстанымдарының келіспеген тұс тарына 
тоқталды. Онымен қоса, Ти мур Жәркенов 
әлеуметтік сала ұйым дары, медицина, 
тұрғын үй жылжымайтын мү лікті бастап-
қы сату бойынша құ ры лыс салушылар 
үшін қосымша құн салығынан босату 
жеңілдіктерін сақтауды ұсынды.

– Салық кодексінің жобасында кез 
келген нысандағы дәрілік заттарды, 
медициналық мақсаттағы бұйымдарды, 
сондай-ақ тегін медициналық к)мектің 
кепілдік берілген к)лемі және міндетті 
әлеуметтік медициналық сақтандыру 
шеңберінде ғана оларды )ндіруге ар-
налған материалдар мен жинақтаушы 
бұйымдарды сатуды және әкелуді қо-
сымша құн салығын т)леуден босату 
бойынша шектеулер қарастырылған. Бұл 
ретте коммерциялық сегментте сатылатын 
дәрі-дәрмектерге қосымша құн салығы 
са лынады. Ұсынылып отырған ереже 
тұ ты нушылар арасындағы теңгерімсіз-
дікке, халық шығынының артуына және 
дәрі-дәрмек тапшылығы қаупіне әкеле ді, 
– деді Т. Жәркенов.

Талқылау барысында )здеріне таныс 
әрі қолайлы нормаларды алып тастауға 

бағытталған заңнамалық түзетулерге 
алаңдаған кәсіпкерлердің де пікірі ортаға 
салынды. «Альянс МарКо» ЖШС ди-
ректоры Оксана Марченконың с)зінше, 
қолданыстағы заңнамаға сәйкес, салық 
органы камералық тексеру туралы хабар-
ламаны орындалмаған деп жариялаған 
кезде тиісті шешім қабылдауға міндетті. 
Бірақ Салық кодексінің жобасында бұл 
норманы алып тастау ұсынылды. Ал са-
рапшылар мұның тиімсіздігін байқап 
отыр, себебі салық т)леуші енді камера-
лық бақылау нәтижелері туралы толық 
әрі сенімді ақпарат ала алмайды және 
әкімшілік актіге сотта наразылық білдіру 
мүмкіндігінен айырылады. Қоғамдық 
палатаның т)рағасы айтылған ұсыныс-
тар Салық кодексінің жобасы бойынша 
алдағы жұмыс барысында Мәжілісте қа-
ралатынын айтты.

ШЫҒЫСТАРДЫҢ 
40 ПАЙЫЗЫ �ЛЕУМЕТТІК 

САЛАҒА ТИЕСІЛІ

С)з соңында Мәжілістің вице-спикері 
Дания Еспаева қазіргі уақытта Салықты 
азайту немесе жаңа салықтар енгізуден бас 
тарту туралы ұсыныстар жасалғанын атап 
)тті. «Дегенмен күні кеше біз биылғы және 
алдағы үш жылдық бюджетке )згерістер 
мен толықтыруларды қарастырғанымыз-
ды ұмытпауымыз тиіс», – дейді ол:

– Қазір қандай тапшылық бар екенін 
к)ріп отырмыз. Бюджетті толықтыру 
әдістерінің бірі – салық базасын ұлғайту. 
Сондықтан мен қатысушыларды, әсіресе 
сарапшыларды бюджет кірістерін ұлғай-
ту мәселесінде мемлекеттің ұстанымын 
ескеруді сұраймын. :йткені бүгінде 
шы  ғыстардың 40 пайызы әлеуметтік 
са лаға тиесілі. Бұл дегеніміз – жалақы, 
зейнетақы, білім беру, денсаулық сақтау 
бағыты. Олар жыл сайын )сіп келеді, – 
деді Мәжілістің вице-спикері.

Естеріңізге салайық, биыл маусым 
айында Қазақстан Ұлттық экономика ми-
нистрлігі «Ашық НҚА» порталында жаңа 
Салық кодексінің жобасын жариялаған 
еді. Құжатта Кодекс салық салудың негіз 
құраушы қағидаттарын белгілейтіні, Са-
лықтарды және бюджетке т)ленетін басқа 
да міндетті т)лемдерді белгілеу, енгізу, 
)згерту, олардың күшін жою, есептеу мен 
т)леу тәртібі ж)ніндегі билік қатынаста-
рын, сондай-ақ салықтық міндеттемені 
орындауға байланысты мемлекет пен 
салық т)леуші арасындағы қатынастарды 
реттейтіні айтылған.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

САЛЫҚ КОДЕКСІ САРАПҚА САЛЫНДЫ

Алматы қаласындағы Достық үйінде Мәжіліс жанындағы Қоғамдық палатаның көшпелі 
отырысы өтті. Жиында Мәжіліс пен барлық деңгейдегі мәслихат депутаттары, Қоғамдық 
палата мүшелері, мүдделі мемлекеттік органдардың және «Атамекен» Ұлттық кәсіпкер-
лер палатасының өкілдері, кәсіпкерлер мен сарапшылар Салық кодексі жобасындағы 
өзгеріс терді талқыға салды. 

«Тең мүмкіндіктер» фестивалі 
«AMANAT» партиясы Iйелдер қанатының 
бастамасымен «Кедергісіз келешек» 
жобасы аясында Оқу-ағарту министрлігі, 
Қазақстанның бочча федерациясы, Ұлттық 
ғылыми-практикалық дене тәрбиесі 
орталығы, Спортты дамыту дирекциясы 
және Астана қаласы әкімдігімен бірлесіп 
ұйымдастырылды.  

«AMANAT» партиясының хатшысы 
Шолпан Каринова азаматтар, соның 
ішінде )скелең ұрпақ үшін кедергісіз орта 
құру партияның сайлауалды бағдарла-
масының басым бағыттарының бірі екенін 
атап )тті.  

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев )зінің Қазақстан халқына 
Жолдауында білім беру жүйеміз қолжетімді 
әрі инклюзивті болуы керек екенін айтқан 
болатын. Партиямыздың бастамасымен 
)тіп жатқан «Тең мүмкіндіктер» инклю-
зиялық спорт фестивалі ерекше 
қажеттіліктері бар балалардың әлеуетін 
ашуға, қоғамға бейімделуге, )з мүмкін-
діктерін жүзеге асыруға, сондай-ақ олардың 
қатарластарының арасында түсіністік 
қалыптастыруға ықпал етеді. Осындай 
іс-шаралар арқылы біз инклюзивті қоғам 
құруға, балалардың таланттарын дамытуға 
және олардың болашаққа деген сенімін 

нығайтуға нақты қадамдар жасап жа-
тырмыз», – деді ол.  

Партия хатшысы фестиваль спорттық 
жарыстар арқылы балалар арасындағы 
қарым-қатынасты нығайтуға бағытталғанын 
атап )тті. Іріктеу кезеңдері еліміздің 18 
)ңірінде )тіп, 1 800-ге жуық баланы 
қамтыды, олардың үштен бірі – ерекше 
қажеттіліктері бар балалар.  

:з кезегінде Оқу-ағарту вице-министрі 
Арай Оразова балалар спортын дамытудың 
маңыздылығына тоқталып, ведомство 
басшысы Ғани Бейсембаевтың атынан 
фестиваль қатысушыларына арналған 
құттықтауды оқыды.

Фестиваль аясында қатысушылар 
жеңіл атлетика, бочча және эстафета бо-

йынша сынға түсті. Іс-шараға еліміздің 
16 )ңірінен 189 бала тіркелді, олардың 
63-і ерекше қажеттіліктері бар саналады.  

«Бұл фестиваль маған жаңа достар 
табуға, )зімді мықты сезінуге және жаңа 
спорт түрлерін меңгеруге к)мектесті. 
Осындай іс-шаралардың арқасында біз 
бір-бірімізді қолдап, баршамыздың тең 
екенімізді түсінеміз», – деп б)лісті 
қатысушы Аружан Сейтқасым.  

Айта кету керек, ерекше қажеттіліктері 
бар адамдарды қолдау – «AMANAT» пар-
тиясының басты басымдықтарының бірі. 
Партияның «Халықпен бірге!» сай лауалды 
бағдарламасын жүзеге асыру аясында 
медициналық мекемелердің электрондық 
құжаттары негізінде мүгедектікті белгілеу 

үдерісі заңнамалық түрде бекітілді; мү-
гедектігі бар адамдар үшін тауарлар мен 
қызметтерге тапсырыс беруге арналған 
Aleumet қосымшасы іске қосылды; ерекше 
қажеттіліктері бар 15 мыңға жуық адам 
жұмыспен қамтылды; әлеуметтік және 
к)лік инфрақұрылымының шамамен 4 
мың нысаны бейімделді; дамуында 
ауытқулар бар және олардың пайда болу 
қаупі бар кішкентай балаларға арналған 
8 ерте араласу орталығы ашылды; мек-
тептерде 63 инклюзияны қолдау кабинеті 
жұмысын бастады. Сонымен қатар биыл 
1 қаңтардан бастап мүгедектігі бар адамдарға 
берілетін жәрдемақылар к)бейтілді.

�.САМАТҰЛЫ

БАР ЖАҚСЫМЫЗ – БАЛАЛАРҒА!
Астанада Қазақстанның түкпір-түкпірінен келген 200-ге 
жуық баланың қатысуымен «Тең мүмкіндіктер» респуб-
ликалық инклюзивті спорт фестивалі өтуде. Бұған дейін 
осындай фестивальдер елдің 18 өңірінде ұйымдасты-
рылған болатын. Енді іріктеу ойындарының жеңімпаздары 
финалдық кезеңге қатысу үшін елордаға жиналды.  
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Батыс Қазақстан облысында «AMANAT» партиясының 
БҚОФ жанындағы партиялық бақылау комиссиясының 
кезекті отырысы өтті. Жиынды партиялық бақылау комис-
сиясының төрағасы Махамбет Сұлтанғалиев жүргізді. Күн 
тәртібінде түнгі мезгілде қызмет көрсететін ойын-сауық 
орталықтарында құқықбұзушылықтың алдын алу туралы 
және түнгі уақытта алкоголь өнімдерінің сатылымын рет-
теу туралы мәселе қаралды. 

ЖАСТАР ЖАМАН 
ӘДЕТТЕРДІҢ ҚҰРБАНЫ 
БОЛМАУҒА ТИІС

Жиынға қатысқан комиссия мүшелері 
түнгі клубтар мен алкомаркеттер қоғамның 
тыныштығын бұзып отыр деген пікірді 
ортаға салды. Ал полиция �кілдері Орал 
қаласындағы The Bar түнгі клубының 
жұмысын тоқтатуды сұрады. Бұдан б�лек, 
тәртіп сақшылары басқа түнгі клубтардың 
жұмысын түнгі 2:00-ге дейін қысқарту 
туралы ұсыныс айтты. Себебі соңғы жылдары 
түнгі клубтар қылмыстың ошағына айналып 
отыр деді тәртіп сақшылары.

БҚО ПД жергілікті полиция қызметінің 
бастығы Ернар Сұлтанғалиев түнгі 
клубтардағы жағдайдың мәз еместігін айтты. 

– 2024 жыл басталғалы тек түнгі клуб-
тардың �зінде 80 қылмыс тіркеліп, тергеу 
жүргізілді. Түнгі клубтарда ұрлық, бұзақылық 
жасау, мүлікке залал келтіру, адам 
денсаулығына қасақана зиян тигізу, тонау, 
алаяқтық, есірткіге қатысты қылмыстар 
тіркеледі. Атап айтқанда, Central karaoke, 

Monreal, The Bar, «Лас Вегас», «Чечел Паб» 
түнгі клубтары мен «Али», «Алғабас» ка-
фе лерінен полицияға шақырту �те к�п 
түседі. Талдау нәтижелерінен байқағанымыз, 
қылмыстардың к�бі түнгі 2:00-ден кейін 
болады. Түнгі уақытта клубтардың жұмыс 
істеуі қылмыс жасауға бейім азаматтар-
дың жиналуына, олардың әртүрлі құқық-
бұзу шылық жасауына жағдай туғызып 
отыр. Біз жоғарыдағы қылмыстарды есепке 
ала отырып, The Bar түнгі клубының жұ-
мыс істе уін тоқтатуды сұраймыз. Себебі 
The Bar түнгі клубында 9 қылмыс тіркелді. 
Осы клуб полицияны 28 рет шақырды. Ал 
қалған түнгі клубтардың жұмысын түнгі 
2:00-ге дейін шектеуді қарастыруды сұ-
раймыз, – деп атап �тті БҚО ПД ЖПҚ 
бас тығы Ернар Сұлтанғалиев. 

Жергілікті Полиция басқармасының 
бастығы Ернар Сұлтанғалиевтың бұл ұсы-
нысын Полиция департаменті басты ғы ның 
бірінші орынбасары Болатбек Ак шауов 
жалғады. 

– Қалада алкомаркеттерден к�з сүрінеді. 
;р бұрышта қаптап тұр. Олардың жұмыс 
уақыты да шектеулі емес. Алкомаркеттер 
негізі түнгі уақытта алкоголь �німдерін 
сата алмайды. Бірақ олар алкомаркет-бар 
деп ашып, соған лицензия алып, түнімен 
арақ-шарап сатады. Мен жеке �зім барып 
к�рдім. Олардың іші бар дейтіндей барға 
келмейді. >тірік 2-3 столды қойып қояды 
да алкомаркет-бар есебінде арақ-шарап 
саудасын жүргізіп отыр. Олар түнімен 
жеткізу қызметін ұйымдастырып, алкоголь 
�німдерін сатуда. Бұл қызметті тек полиция 
реттей алмайды. Барлық мемлекеттік 
ор гандар, соның ішінде Мемлекеттік 
кірістер департаменті осы мәселені реттеу 
керек деп есептеймін. Жастардың күндіз-
түні арақ-шарапқа қол жеткізуі, оны 
тұтынуы қоғам үшін �те қауіпті. 
Қылмыстың бәрі арақ ішкеннен болатынын 
біз анық айта аламыз, – деді Болатбек 
Акшауов. 

Комиссия отырысына қатысқан БҚО 
Кәсіпкерлік басқармасы басшысының 
орынбасары Бауыржан Сатқалиев жоғарыда 
аталған ұсыныстарды кәсіпкерлердің 
қолдамайтынын айтты. 

– Түнгі клуб жетекшілерімен де, алко-
маркет иелерімен де біз талай жиналыс 
�ткіздік. Түнгі клубтарға қатысты шағым 
бұрыннан айтылып келеді. Иә, түнгі клуб-
тарда қылмыстың түр-түрі болып жатыр. 
Біз бәрін түсінеміз. Бірақ түнгі клубтардың 
жұмысын қысқартуды клуб иелері 
қолдамайды. Оларға бұл ұсыныс талай 
айтылды, қарсы болды. Ал алкомаркеттерге 
келсек, негізі оларға түнгі уақытта арақ-
шарап сатуға болмайды. Біз кәсіп иелері-
не тиісті нұсқамаларды үнемі жіберіп 
оты ра мыз, – деп атап �тті БҚО Кәсіпкерлік 
басқармасы басшысының орынбасары 
Бауыржан Сатқалиев.

Алкомаркеттер Оралда қаптап кеткені 
рас. Қаланың әр бұрышында алкомаркет. 
>кінішке қарай, бұлардың жұмысына 
бірден тосқауыл қоятын заң жоқ. Оларға 
заңмен рұқсат етілген белгілі уақыты бар. 
Бірақ кәсіпкерлер қулыққа барып, түнде 

де арақ-шарап сатады дейді отырыста 
с�йлегендер. Сондағы жасап отырған 
қулығы 2-3 орындық қойып, алко маркет-
бар деп ашып алады екен. Алко маркеттерге 
түнде ішімдік �німдерін сатуға болмайды, 
ал егер алкомаркет-бар болса тәулік бойына 
арақ-шарап сатуға рұқсат екен. 

Комиссия мүшелері заңға �згеріс енгізу 
туралы ұсыныс тастайық деген келісімге 
келді. 

Комиссия мүшесі Гүлнар ;лжанова 
түнгі клубтар мен алкомаркеттердің жас-
тардың тәрбиесіне кері әсер етіп отырғанын 
алға тартты. 

– Біз сауда дейміз, кәсіпкерлік дейміз. 
Бірақ жастардың болашағын да ойлауымыз 
керек қой. Жастар арақ ішіп еліріп, түнгі 
клуб жағалап жүрсе, болашағымыз не бо-
лады? Жатақханада жататын жастардың 
тәрбиесі де алаңдатады. К�біне колледждерде 
жатақхананың есігін жауып қоя салады. 
Оның ішіндегі тәрбиемен ешкімнің шаруасы 
жоқ. Ал жастар білгенін істейді, – деген 
пікір білдірді «AMANAT» партиясының 
БҚОФ жанындағы партиялық бақылау 
комиссиясының мүшесі Г.;лжанова. 

Комиссия мүшелері айтылған ұсы-
ныстарды жинап, арнайы хат дайындап 
жоғары �кілетті органдарға жолдау қажет 
деп с�з с�йледі. 

>з кезегінде «AMANAT» партиясының 
БҚОФ атқарушы хатшысы Азамат Са фи-
малиев түнгі клубтар мен алкомаркеттердің 
жұмысын қоғам болып шешу керектігін айтты. 

– Бұл проблеманы біз қоғам болып 
шешуге міндеттіміз. Сіздер айтып жатқан 
ұсыныстар жерде қалмайды. Біз бұл ұсы-
ныстарды �кілетті органдарға жолдаймыз. 
Жоғарыда аталған проблемаларды шешу 
үшін мүмкін кейбір заңдарға �згеріс қажет 
шығар. Біз жан-жақты талдап, зерттеу 
жүргізетін боламыз. Біздің кәсіпкерлікке 
қарсы шығатын ойымыз жоқ. Иә, біз кәсіп-
керлерді қолдаймыз. Бірақ заң аясында 
жұмыс істеуін талап етуіміз керек. Біздің 
қоғам, әсіресе жастар жаман әдеттердің   
болмауға тиіс, – деді Азамат Сафималиев.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Биыл қараша айында теңге 
бағамы доллармен салыс-
тырғанда 5%-ға әлсіреді. 
Сонымен қатар Қазақстан 
қор биржасындағы (KASE) 
шетелдік валютаның сауда 
көлемі де азайды. Теңгеге 
қысымды азайту мақсатын-
да Ұлттық банк 2,4 млрд 
АҚШ доллары көлемінде 
шетел валютасын сатқан бо-
латын. Ал Желтоқсан айын-
да бюджет трансферттері-
нен тыс ірі интервенция лар 
немесе сатып алулар бол-
майды деп болжануда. Сон-
дықтан отандық сарапшы-
лар алдағы уақытта теңге 
бағамы тұрақталады деген 
долбар жасап отыр. Валюта 
нарығындағы дүрбелеңнің 
себебі мен оның инфляция-
ға және тұтыну тауарлары-
ның бағасына әсері тура-
лы тәуелсіз экономистер 
пікірін оқырман назарына 
ұсынамыз.

Мақсат ХАЛЫҚ,
экономист:

ИНФЛЯЦИЯҒА �СЕР ЕТПЕЙ 
ҚОЙМАЙДЫ

Валюта нарығында шынында да дүрбелең 
болып жатыр. Бір с�збен айтқанда, нарық 
ойыншылары, яғни спекулянттар да ара-
ласып, тұрақсыздық орнады десе де болады. 
Баға 2-3 есеге дейін �суі мүмкін деп дақпырт 
ақпарат таратып жатқандар да кездеседі. 
Сондықтан сарапшы ретінде азаматтарға 
асығыс шешім қабылдап, АҚШ долларын 
сатып алудың қажеттілігі жоқ деп кеңес 
айтар едім. >йткені қолдан тапшылық 
орнатуға тырысатындар жетерлік. Себебі 
Ұлттық банк бекіткен бағам бойынша емес, 
�те жоғары спекулятивті бағада сатылатынын 
атап �ткім келеді. 

Бұл жағдай – уақытша үдеріс. Ал оның 
негізгі себебі – ресейлік рубльдің қатты 
құнсыздануы. Оған дейін де теңгеміз 
әлсіреуі керек болып тұрған еді. >йткені 
АҚШ долларына шаққандағы теңге бағамы 
500 болған күннің �зінде бұл мемлекеттің 
араласуымен сақталып тұрды. Соңғы 2 
жылда Ұлттық қордан жыл сайын 10 млрд 
АҚШ долларынан астам қаражатты аударып 
отырдық. Нарықта тапшы шетелдік валютаны 
осындай жолмен жеткізіп отырдық. Биыл 
жыл басында ғана Ұлттық қор аударым-
дарының 70 пайызы жұмсалып кетті. Ай 
сайын 800 млн АҚШ долларына тең аударым 
жасалып отырды. ;рине, ол ақша ішкі 
нарықта теңгені сатып алуға жұмсалады. 
Осылайша, ұлттық валютамыз қолдан 
нығайтылды деп айтуға болады. 

Жаз басында бұл к�рсеткіш бірден екі 
есеге, яғни 400 млн АҚШ долларына дейін 
азайып кетті. Валюта нарығында бұл бірден 
сезілгені белгілі. >йткені сол кезде 10 па-
йызға бірден құнсызданған болатын. Сол 
үдерістерден кейін ҚР ҰБ Қазатомпром 
ацияларын сатып аламыз деп Ұлттық қор-
дан тағы да ақша аударған. Ал тамыз айынан 
бері жасалып жатқан интервенцияларды 
бәріміз де к�ріп-біліп отырмыз. Бұл Ұлттық 
банктің Алтын-резерв қорындағы доллар-
ларды сату арқылы нарыққа тікелей араласуы 
болып табылады. ;рине, оны т�мен бағамен 
сатады. Осы жағдайдың барлығы рубль 
құнсыздана бастағанда бетке шығып отыр. 
Сондықтан ұлттық валютамыз бірден құнын 
жоғалтып жатқанын к�ріп отырмыз. Нарық 
ойыншылары да, халық та осындай жайттың 
болуын күткен еді.

Бірақ бұл үдерістер әрине, уақытша, 
алдағы уақытта жағдай тұрақталады деп 
сенеміз. Жыл соңында отандық ірі ұлттық 
компаниялар, яғни экспорттаушылар 
мемлекеттік салық т�лемдерін жасайды. 
Олар шетелдік валюта арқылы пайда 
тапқанымен, соны теңгеге айырбастау 
арқылы ғана бюджетке салық т�леуі керек. 
Сол белгілі бір деңгейде теңгеге тұрақтылық 
алып келеді деген ойдамын. Яғни, жаңа 
жылдың бірінші тоқсанынан бастап теңге 
қайта күш алады. 

Негізінде, Ұлттық банк теңгені еркін 
айналымға жіберген соң валюталық 
интервенциялар жасамау керек. Бұл 
терминнің �зі нарыққа араласу дегенді 
білдіреді, нарық заңдылықтарына сәйкес 
баға сұраныс пен ұсыныс нәтижесінде 
қойылуы керек болатын. Бірақ �кінішке 
қарай, бізде олай болмай тұр. Дегенмен әу 
баста-ақ біз еркін айналымға жі бергенімен, 
нарыққа интервенция жасау арқылы 
араласып тұрамыз деп мәлімдеген еді. 

Бұл үрдістің барлығы инфляцияға әсер 
етпей қоймайды. Мысалы, статистика 
бо йынша егер ұлттық валюта 10 пайызға 
құнсызданса, инфляция 3 пайызға к�теріледі. 
Қазір теңге біршама құнсызданып кетті. 
Сондықтан мұның барлығы импорттық 
тауарлардың қымбаттауына алып келеді. 

;сіресе, тұрмыстық техника мен тұрмыстық 
химия �німдері, кәсіпкерлер үшін құ-
рылғылардың құнын �сіреді. Кейбір отандық 
�ндірушілердің �зі Қазақстанда шығарылады 
дегенмен, шикізатты шетелден алып келеді. 
Шетелдік валюта �ссе, олардың да бағасы 
қымбаттайды. Импорттық тауар лардан 
тыс кәсіпкерлер арасында қара бас қамын 
ойлап та бағаны орынсыз к�теретіндер 
кездесіп жатады.

Бауыржан ЫСҚАҚОВ,
экономист:

МЕМЛЕКЕТ ЖАҒДАЙДЫ 
БАҚЫЛАУДА ҰСТАП ОТЫР

Отандық валюта нарығындағы ахуалға 
сыртқы және ішкі факторлардың әсері 
бар. Сыртқы факторға келер болсақ, ең 
біріншіден, АҚШ долларының әлемдік 
нарықтағы нығаюы. Мысалы, қыркүйектен 
бастап АҚШ долларын дамушы және 
дамыған елдердің валютасына қатысты 
позициясы күшейді. ;ртүрлі индекстерге 
байланысты бұл валютаның құны 5,5 
пайызға артып к�терілгені белгілі. Одан 
кейінгі валюта нарығындағы дүрбелеңге 
мұнай бағасының т�мендеуі, әлемдік 
сұраныстың баяулауы әсер етіп отыр.

Оған ОПЕК+ ұйымына мүше елдердің 
мұнай бағасының барреліне 72 АҚШ 
долларына дейін т�мендетуі әсер етіп отыр. 
Үшіншісі, ол – геосаяси факторлар. Мысалы, 
к�ршілес Ресей рублі 18 пайызға дейін 
т�мендеді. Ішкі нарықта экономикалық 
белсенділіктің т�мендеуі шетел валютасына 
деген сұраныстың арттырды. Сонымен 
қатар бюджет шығыстарының �суі мен 
квазимемлекеттік сектордағы инфра-
құрылымдық және инвестициялық жобаларға 

деген шығындарының ұлғаюы да әсер етіп 
отыр. Еліміздегі валюта ұсынысының 
шектелуінің де белгілі бір деңгейде ықпалы 
болғанын к�реміз. >йткені бұл �з кезегінде 
инвестициялық климатқа кері әсерін 
тигізіп, инфляциялық қысымның к�беюіне 
жағдай жасап отыр. Одан б�лек, спе ку-
лятивтік мәмілелердің де к�беюін жоққа 
шығара алмаймыз. Яғни, «доллардың 
бағасы қымбаттайды» деген жалған ақпа-
раттың �зі де әртүрлі айырбас бағамындағы 
тұрақсыздықтың туындауына жағдай 
жасайды. Осындай факторлар теңгенің 
әлсіреуіне әкеліп отыр. Осыған байланысты 
Ұлттық банк квазимемлекеттік сектордағы 
субъектілердің валюталық түсімдерінің 50 
пайызын міндетті түрде сатуды жоспарлап 
отыр. Бұл Ұлттық валютаның нығаюына 
әсер етеді деп ойлаймын.

Қазіргі жағдайдың тұрақтануына да 
сырты және ішкі факторлар әсер етеді. 
Бірінші кезекте, Қазақстан экономикасы 
да мұнай экспортына тәуелді болғандықтан, 
мұнай бағасы �ссе, теңгенің нығаюына да 
ықпал етеді. Дегенмен мұнай бағасы т�-
мен демегені тиімді. Геосаяси ахуал тұрақтап, 
к�ршілес елдерге деген қысым азайса, 
еліміздің сыртқы саудасын арттырып, 
валюта нарығын да тұрақтандырар еді. 
Сонымен қатар АҚШ-тың ФРЖ пайыздық 
м�лшерлемені т�мендетер болса, бұл біз 
секілді дамушы елдердің ұлттық валюта-
ла рына тиімді болмақ. 

>з отанымызға оралар болсақ, жоғарыда 
айтып �ткенімдей, квазимемлекеттік 
субъек тілердің валюталық түсімдерін сату 
міндетті түрде жүзеге асырылса, инфля-
циямен күрес тиімді жолға қойылып, 
экономиканы әртараптандыруға жол 
ашылса, нарықтағы теңгенің құны біршама 
тұрақтанар еді. Бұл �з кезегінде елімізге 
келетін инвестициялық түсімдердің артуы 
мен сауда-серіктестік байланыстардың 
қалыптасуына жағдай жасамақ.

Біздің жағдайда Ұлттық банк үшін 
нарықта валюталық интервенция жасауға 
қажеттілік туындады деп ойлаймын. Бірінші 
кезекте, валюта бағамының тұрақтылығын 

сақтау қажет. Бұл үшін соңғы айда 1 млрд 
АҚШ долларына тең валюталық интервенция 
жасалғаны баршаға мәлім. Қаржы реттеуші 
осы арқылы экономикадағы тұрақтылықты 
сақтап қалуға мүмкіндік алды. ;рі мұнай 
бағасының кенеттен т�мендеуі секілді 
әр түрлі геосаяси, қаржылық шоктарды 
алдын алу арқылы инфляциямен күресті 
ұзартты. Сонымен қатар бұл ұлттық валютаға 
деген сенімділікті арттыруды к�здейді. 
>йткені ҰБ интервенция жүргізу арқылы 
нарыққа «мемлекет жағдайды �з бақылауында 
ұстап отыр» деген сигнал береді. Оның 
қауіпті тұсы – ұзақ мерзім бойы интервенция 
жасау. Бұл Ұлттық қордың қаражатын 
кемітіп, резервтердің азаюына, инфляциялық 
қысымның артуына, нарық механизмдерінің 
бұзылуына әкеп соқтырады.

Ұлттық банк мұндай жағдайда азық-
түлік тауарларының бағасына әртүрлі 
жолдармен әсер етуге тырысады. Біріншіден, 
ұлттық валютаның тұрақтылығын сақтау, 
мүмкін қысқа мерзімде интервенция жасау 
қысқа мерзім ішінде импорттық тауарлардың 
арзандауына және экспортттық тауарлардың 
қымбаттауына, осылайша бағаны 
тұрақтандыру амалын іске асырады.

Ғалымжан АЙТҚАЗИН,
Tengenomika каналының авторы:

ТЕҢГЕНІ СЫРТҚЫ ҚЫСЫМНАН 
ТОЛЫҚ ҚОРҒАЙ АЛМАЙДЫ 

Теңге бағамының әлсіреуі – отандық 
экономика үшін объективті салдар. Жалпы, 
біздің ұлттық валюта теңгенің �згермелі 
бағам режимінде жұмыс істейтіні және 
оның құны биржадағы сұраныс пен ұсыныс 
арқылы белгіленетіні бірнеше рет жария-
ланды. Сондықтан да ҚР Ұлттық банкі 
инфляциялық таргеттеу қағидаттарын 

ұстана отырып, ұзақмерзімді үрдістерге 
тікелей әсер етпестен, керісінше валюта 
нарығындағы шектен тыс құбылулардың 
алдын алу мақсатында интервенция жасайды.

Біз теңгенің ағымдағы күрт әлсіреуі 
бірінші кезекте Ресей рублінің құлдырауынан 
туындағанын бірнеше рет мәлімдедік. 
АҚШ-тың соңғы санкциялары, соның 
ішінде Газпромбанкке қарсы шаралар, 
рубльге қысымды күшейтті, бұл валюта 
нарықтарында тізбекті реакция туғызды.

Мұндай жағдайда Ұлттық банктің ба-
залық м�лшерлемесі (теңгедегі ақша құны) 
инфляцияны тежеу және шетел валютасына 
артық сұранысты шектеу үшін жұмада 
бір ден 1 пайыздық тармаққа, яғни 15,25%-
ға дейін к�терілді. Бірақ базалық м�л-
шерлеменің тіпті жоғары деңгейі де не гізгі 
серіктестің валютасы т�мендеген кез де 
теңгені сыртқы қысымнан толық қорғай 
алмайтыны анық.

Қазақстан мен Ресей экономикаларының 
�зара байланысы туралы б�лек еске салайық: 
отандық супермаркет с�релеріндегі тауар-
лардың к�п б�лігі Ресейде �ндіріледі, 
со  ны мен қатар аралық және инвестициялық 
тауарлардың импортына сұраныс сақталады.

Осы мәселелерді ескере отырып, тең-
генің әлсіреуі – бұл нарықтың сыртқы 
�згерістерге табиғи реакциясы деп есеп-
теймін. Кейбір азаматтар айтқандай жағдай 
соншалықты «күрделі» емес екенін түсіну 
маңызды: курстың қазіргі ауытқуы уақыт 
�те келе тұрақтанатын шокпен байланысты.

Сонымен, Қазақстан экономикасы 
тұ рақты, бірақ бұрынғыдай түбегейлі �з-
ге рістерді қажет етеді. Инвестициялық 
тартымдылықтың �суі, экспорттың күрде-
ленуі, бір ғана елге шектен тыс импорттық 
тәуелділікті азайту – бәрі де кезек күттір-
мей тін маңызды шара. Бұл шаралар бізге 
экономиканың осалдығын азайтуға к�-
мек теседі. Олар сондай-ақ валюта ба-
ғамының сыртқы дағдарыстарға ұшырауын 
азайтады.

Дайындаған
Кәмила ЕРКІН

НЕГЕ ТӨМЕН
ТЕҢГЕНІҢ ТЕГЕУРІНІ?

Статистика бо йынша егер ұлттық валюта 
10 пайызға құнсызданса, инфляция 
3 пайызға көтеріледі. Қазір теңге бірша-
ма құнсызданып кетті. Сондықтан мұның 
барлығы импорттық тауарлардың қым-
баттауына алып келеді. Әсіресе, тұрмыс-
тық техника мен тұрмыстық химия өнім-
дері, кәсіпкерлер үшін құрылғылардың 
құнын өсіреді.
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НАРЫҚ

Үшіншіден, 6 ай ішінде Отбасы банкі 
жанынан «Тұрғын үймен қамтамасыз 
ету орталығы» құрылады. Ол аталған 
бір ыңғай республикалық электрондық 
базаны жүргізеді, оған азаматтар мен 
қандастарды есепке қоюмен айналысады. 

Алдағы тұрғын үй реформасының 
басты бір жаңалығы сол, Отбасы банкінің 
қазіргі екінші деңгейлі мемлекеттік банк 
мәртебесі «ұлттық даму институтына» 
&зге р еді. Екінші жаңалық та осыдан 
туын   дайды: тұрғынжайға мұқтаждардың 
бір ыңғай, орталықтандырылған, респуб-
ли калық тізімін жүргізу соған тапсыры-
лады.

– Қолданыстағы заңнама бойынша 
жергілікті әкімдіктер мемлекеттік тұрғын 
үй қорын есепке қоюмен, кезекті жүр-
гізу мен, үйлерді б&лумен айналысады. 
Жаңа заң бойынша осы функциялар 
Отбасы банкіне беріледі. Бірақ мұндай 
мемлекеттік қызметтерді банк жүзеге 
асыра алмайды, сондықтан ол ұлттық 
даму институтына айналдырылады. 
Сонымен бірге Отбасы банкінің &зі қазір 
тұрғын үй салмайды. Сондықтан оны 
квази мемлекеттік ұйымдары арқылы 
тұрғызып немесе нарықтан сатып алып, 
азаматтарды тұрғын үймен қамтамасыз 
ету әрі қарай да жергілікті атқарушы 
органдардың құзыретінде қалады, – деп 
түсіндірді 2неркәсіп және құрылыс 
министрі Қанат Шарлапаев.

Мұның сыртында Отбасы банкі үй 
кезегіндегілер жалға алған жекеменшіктегі 
пәтерлердің жалдау ақысының бір б&лігін 
субсидиялауды, жеңілдетілген ипотека 
беруді жалғастырады.

ТҰРҒЫН ҮЙ КЕЗЕГІ 
ЖЕКЕШЕЛЕНДІРІЛЕ МЕ?

Министрдің айтуынша, бұл реформа 
2021 жылы әзірленген. Алайда заңы қазір 
ғана қабылданып отыр. Осыған орай 
кейбір сарапшы оны ескіріп қалды деп 
санайды. 2йткені жуырда Отбасы банкінің 
басқарма т&райымы Ләззат Ибрагимова 
т&л реформаларына қатысты ұсыныстарын 
б&лісті. Ұсыныстары мемлекет шығысын 
қысқарту үшін От басы банкінің үлкен 
б&лігін IPO арқылы жекешелендіруді 
және онда тұрғын үй құрылысы жинағын 
жинайтын клиент терге жыл сайын 
т&ленетін мемлекеттік сыйақыны шектеуді 
қарастырады. 

Экономист Ғалымжан Айтқазин 
Отбасы банкі БЖЗҚ-дан тұрғын үй 
құрылысы жинақтарына б&лінетін барлық 
қаржының операторына айналғанын, 
ата-аналардың &з баласының болашағына 
жинайтын білім депозиттері де соған 
берілгенін еске салды. Келесі жылы 
бүкіл ел бойынша ортақ баспана кезегін 
жүргізу және тұрғынжайды мұқтаж аза-
маттар арасында б&лу функциялары 
соған тапсырылады. Ал бұл – тікелей 
мемлекеттің функциясы. 

– Мұндай жағдайда Отбасы банкін 
жекешелендіру мүлдем қисынсыз. Себебі 
мемлекет те, азаматтар да осы банкке 

қатты тәуелді болып қалады. Ендеше, 
халық пен билік тәуелді ұлттық даму 
институты жеке, б&тен біреудің қолына 
тисе, ол елімізге &з билігін жүргізіп, &з 
саясатын таңа бастамай ма? Демек, бұл 
мәселеге ұлттық қауіпсіздік тұрғысынан 
&те мұқият қарауы керек. Ибрагимова 
IPO аясында бірнеше кезеңмен мем-
лекеттік акциялар пакетінің басым 
б&лігін жекешелендіру идеясын іл-
герілетпек. Мен мұны орынсыз санаймын. 
Мемлекет толығымен тәуелді активті 
сатып жіберу ақылға қонбайды, – деді 
экономист. 

Оның пікірінше, Отбасы банкіне 
мемлекеттік қолдау қысқарса немесе 
тоқтаса, оның барлық активі құндылығын 
жоюы мүмкін. Алайда 2017 жылғы 
ақпаннан қазірге дейін Отбасы банкін 
табан аудармай басқарып келе жатқан 
Ләззат Ибрагимова жекешелендіру 
идеясын жұртшылыққа жария етіп қойды. 
Ал ол &з бастамаларын аяғына дейін 
жеткізетін менеджер ретінде танылған. 

ЕЛДІ ТОЛҒАНТҚАН 
ЕКІ ҚАДАМ

Сарапшылар жаңа реформа кейбір 
отбасыларға жан күйзелісін әкелуі мүмкін 
екенін ескертеді. Үкімет болса, оған мәж-
бүрлі түрде барып жатқанын алға тартты. 
Шенеуніктер мен әкімқаралар жетімбұрыш 
жағалаған қазақстандық тардың бәрін 
баспанамен қамти алмады. Қамтымағаны 
тұрсын, үй кезегі кейінгі жылдары еселеп 
ұлғайып барады. Мысалы, ресми дерек 
бойынша 2021 жылы әлеу меттік баспана 

әлеуметтік осал топтарына жатады. 
Қалғаны – бюджет қызметкерлері, сот, 
құқық қорғау органдарының қызмет-
кер лері, әскерилер, мемлекеттік қыз-
метшілер, қандастар және басқасы. 
Мин истрлік «тұрғын үй кезегінде тұр-
ғандардың тізімін жыл сайынғы түгендеу 
Қазақстанда 300 мыңға жуық адамның 
тізімнен шығарылуы мүмкін екенін 
к&рсеткенін» жария етті.

Министр Қанат Шарлапаевтың 
түсіндіруінше, ашықтықты қамтамасыз 
ету үшін келесі жылдан бастап, Отбасы 
банкінің интернет рес урсында үй кезегінде 
тұрғандардың тізімдері ашық жария-
ланады. Бұған қоса, тоқсан сайын 1 рет 
ин вентаризация жүргізіледі. Оның 
бары сында кезекте тұрған азаматтардың 
заң нама талаптарына сәйкестігі тек-
серіледі. Салыстырсақ, қол даныстағы 
заңнамаға сәйкес инвен таризация 
жұмыстарын әкімдіктер жы л ына тек бір 
рет жасайтын. Оның қоры тындысында 
тізім оңтайландырылып тұрады.

Екінші қадам – мемлекеттен баспана 
ала алатындардың санаты азайтылады. 
Сенатор Ләззат Рысбекованың түсін-
діруінше, аталған жаңа заңда аза мат-
тар дың кейбір санатына арналған қол-

сі – &здерінің тұрып жатқан тұрғынжайы 
белгіленген санитариялық-эпидемиоло-
гиялық және техникалық талаптарға сай 
келмейді деп танылғандар. Екіншісі – 
жапсарлас, оқшауланбаған тұрғын үй-
жайларда екi және одан да к&п отбасы 
тұрып жатқан жағдай. Үшіншісі – отбасы 
құрамында денсаулық сақтау ведомствосы 
бекіткен аурулардың тiзiмi бойынша кейбiр 
созылмалы аурулардың ауыр түрлерiмен 
ауыратын науқастар болып, онымен бiр 
үйжайда, пәтерде бiрге тұру мүмкiн 
болмайтын жағдай, – деді Сенат депутаты.

ҮЙДІ АДАМ ЕМЕС, 
АВТОМАТ ҮЛЕСТІРЕДІ

Қазіргі қолданыстағы заңнама бойын-
ша олардың бәрі мемлекеттен баспана 
ала алатын. Енді ондай құқығынан 
жап пай айрылады. Осы мақсатта аталған 
жаңа заңмен қолданыстағы «Тұрғын үй 
қатынастары туралы» заңының 69-бабына 
&зерістер енгізілді және осы айтылған 
азаматтар 2025 жылы тұрғынжайға 
мұқтаждар қатарынан алып тасталады. 
Жаңа заң бойынша әлеуметтік осал 
топ тар сыртында, тек жалғыз тұрғынжайы 
«апатты-авариялық» деп танылғандар 
ғана мемлекеттік тұрғынжаймен қамта-
масыз етіледі. 

Сенатор Л.Рысбекова санаттарды 
қысқарту мәселесі Парламент қабыр-
ғасында қызу талқыланғанын айтады. 
Жұмыс топтарының отырыстарында 
егжей-тегжейлі қаралған к&рінеді. Ақыры 
үш санатты алып тастап, мемлекеттен 
баспана сұрайтындар қатарын күрт 
азайтуға шешім қабылданған. Сенат 
депутаты тек шенеуніктер бұрынғы заң-
наманың игілігін пайдаланып, кезекке 
тұрып қойғандарды үй кезегінен қуып 
шықпайды деп үміттенеді. 

«Жаңа заңды жүзеге асыру баспана 
алу кезегіне тұрып үлгерген азаматтардың 
жағдайын нашарлатпауға тиіс деп 
санаймыз. Олардың саны к&п те емес. 
Мысалы, ауыр дерттермен ауыратын 

қуып шыға ма, оны әрі қарай депутаттар 
емес, жауапты шенеуніктер шешеді.

Отбасы банкінің бас шы сы Ләззат 
Ибра гимова болса, түгендеу кезінде 
олардың шы ғып қалуы мүмкін екенін 
жасырма ды. 

– Бұл 3 жағдай бойынша тоқсан 
сайын кем дегенде 1 рет инвентаризация 
жүргіземіз. Бірінші санатты алсақ, 
сани тариялық-эпидемиологиялық, 
техникалық талаптарға сай емес үйде 
отбасының бірге тұратын әрбір мүшесіне 
Денсаумині бекіткен нормаға сәйкес, 
15 шаршы метрден аз келсе, сонда ғана 
кезекте қа ла ды. Айталық, 45 ш.м. ауданда 
4 адамнан құралған отбасы &мір сүрсе, 
олар инвен таризациядан табысты &теді, 
кезекте тұра береді. Бір шаңырақ астында 
бірнеше отбасы ресми тіркеліп тұрып 
жатса, олар дың да осы нормаға сәйкес 
баспана алу құқығы сақталады, – деді 
Л.Ибрагимова.

Ол кейбiр созылмалы аурулардың 
ауыр түрлерiмен ауыратын науқастары 
бар отбасылардың үй кезегіне тұрып 
үлгер гендерінің саны аз екенін, оларды 
қамтуға мемлекеттің қауқары жететінін 
айтты. Бірақ ондай ауруы бар екені 
мемлекеттік ақпараттық жүйемен рас-
талуға тиіс екен. Инвентаризация кезінде 
базада жоқ болып шықса, тиісті растаушы 
құжаттарды Отбасы банкіне әкелу құқығы 
берілмек. 

Отбасы банкінің басшысы ұлттық 
даму институтына айналуға, сондай-ақ 
баспана үлестіруді, үй кезегінде тұр-
ғандардың ортақ есебін жүргізуді «бір 
тер езе» қағидатымен бір жерден жүзеге 
асыруға дайын екендерін мәлімдеді. 
Л.Ибрагимова таяуда болашақта халыққа 
үйді осы институт қызметкер лері емес, 
ро бот, жасанды зерде тара татынын жет-
кізді. Қазірдің &зінде банк мемлекеттік 
бағдарламаларды No human (адам жоқ) 
қағидатына к&шіріп жатқан к&рінеді. 
Яғни, онда шешім қабылдауға адам қа-
тыс пайды, шешім мемлекеттік дерек-
қорлар негізінде автоматты түрде қабыл-
данады. Та мыр-танысы к&птер емес, 
кімнің кезегі кел іп тұрса, баспана соған 
ұсынылуға тиіс. 

Жаңа заң бойынша Отбасы банк 
тұрғын үйді б&лу кезінде баспанаға 
мұқтаж азаматтардың кезекке тұрған 
күні мен қазіргі табыс деңгейін ескеретін 
болады. Бұл тұрғын үй кезегінде ұзақ 
жыл тұрған адамдарды қамтуға жол 
ашады. Заң жобасын әзірлеушілердің 
тұжырымдауынша, реформа мемлекеттен 
баспана алу құқығынан айрылғандарға 
қиын тимек. Бірақ Үкімет кезекте қала 
алғандардың үй алу мүмкіндігі жақса-
ратын ына сендіреді.

Елдос СЕНБАЙ
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БЕТБҰРЫС БАСТАЛДЫ
САЯСАТЫНДА

(Басы 1 бетте)

Ресми дерек бойынша 2021 жылы әлеу-
меттік баспана алу кезегінде 287 мыңдай 
адам тұрыпты. 2024 жылы баспана 
кез егін дегілердің қатары 650 мың 
адамға жетті!

даныстағы жеңілдіктер мен басым дықтар 
қайта қаралды.

– Заңда Қазақстан азаматтары мен 
қандастарды мемлекеттік тұрғын үй 
қорынан баспанаға мұқтаж деп тану 
шарттары &згертілді. Бұдан былай келесі 
санаттар мұқтаж деп танылмайды, оларға 
мемлекеттік баспана берілмейді. Бірінші-

– 2025 жылдан бастап орта зейнетақы 
8,5 пайызға, әлеуметтік жәрдемақылар 
мен базалық зейнетақы 6,5 пайызға жыл 
сайынғы индексте жүзеге асырылады. 

– Бакалавриат бойынша 20 пайызға 
магистратура мен докторанттарға 15 
пайызға артады. Ғылыми ұйым мен 
қызметкерлердің лауазымдарына қатысты 
18 пайызға ұлғайтылады, 2025 жылдың 
қаңтарынан бастап тағы да 18 пайызға 
артады, – деді Нұрлан Байбазаров.

Сондай-ақ вице-премьер Үкімет 
әлеуметтік маңызды тауарлар бағасын тежеу 
шараларын қабылдайтынын да жеткізді.

– Тұтыну тауарлары бағасының тұ-
р ақтылығын сақтау маңыздылығын жете 
түсінеміз және Ұлттық банкпен, жер гілікті 
атқарушы органдармен бірлесіп, инфляция-
ны тежеу ж&ніндегі шаралар кешенін 
іске асыруды, оның ішінде ішкі нарықты 
тауарлармен толықтыру, бәсекелестікті 
қорғау, сыртқы сауда мен тарифтерді 
реттеуді жалғастырамыз. Осындай 
әрекеттердің арқасында Қазақстанда 
2023 жылы жылдық инфляция 20 пайыздан 
9,8 пайызға дейін т&мендеген болатын. 

2024 жылдың 11 айының қорытындысында 
8,4 пайызды құрады, – деді ол.

Вице-премьердің айтуынша, Үкімет 
жағдайды қадағалап отыр және әлеуметтік 
маңызды тауарларға қатысты экономи-
кадағы бағаларды тежеуге бағытталған 
шаралар қабылдайды.

– Vлеуметтік маңызы бар азық-түлік 
тауарларының бағасын ұстап тұру үшін 
жаңа егіннің қоры пайдаланылады. Қысқы 
және к&ктемгі маусымаралықта азық-
түліктің айтарлықтай қоры қалыптасты. 
Тұрақтандыру қорлары, сауда нысандары 
мен ауыл шаурашылығы тауарларын 
&ндірушілерінің қоймаларында 820 мың 
тоннадан астам негізгі азық-түліктің 29 
түрі бар. Бұл қорлар сақтау мерзімін ес-
кере отырып, жүйелі түрде толық тырылады 
және елдің бірнеше айлық қажеттілігін 
&теуге қабілетті, – деді Нұрлан Байбазаров.

М.ЖАСЫН

ӘЛЕУМЕТТІК ТӨЛЕМ ӨСЕДІ

Келер жылы әлеуметтік төлем, жәрдемақы және шәкір-
тақы өседі. Бұл туралы Үкіметте өткен брифингте Пре-
мьер-Министрдің орынбасарٶ– Ұлттық экономика ми-
нистрі Нұрлан Байбазаров мәлімдеді.

алу кезегінде 287 мыңдай адам тұрыпты. 
2024 жылы баспана кез егін дегілердің 
қатары 650 мың адамға жетті!

Үкімет осы кезекті барынша қысқарту 
үшін қос радикалды қадамға барады. 
Бірінші қадам – үй кезегіне түгендеу-
инвентаризация жүргізіп, одан жүздеген 
мың адамды шығарып тастамақ. Бұл 
процесс басталып та кетті. Биылғы жыл-
дың жеті айында ғана әкімдіктер жалпы 
саны 34 мыңдай азаматты кезектен 
шы ғару туралы қаулы қабылдады.

2неркәсіп және құрылыс ми-
н истрлігінің дерегінше, бүгінде тұрғын 
үй кезегінде тұрған 650 мың қазақ-
стандықтың тек 255 мыңы ғана халықтың 

Мемлекет басшысының тапсырмасы 
бойынша базалық зейнетақының к&лемі 
кезең-кезеңмен жүзеге асырылады. 2025 
жылға арналған республикалық бюджетте 

әлеуметтік т&лемдердің 42 түріне 6 трлн 
теңгеден астам шығыстар к&зделген. 2024 
жылмен салыстырғанда &сім 12,5 пайызды 
құрайды. Баласы бар 2 млн-ға жуық 
отбасы мемлекеттен әлеуметтік т&лем-
дермен, жәрдемақылармен қамтылады, – 
дейді ол.

Ал к&пбалалы отбасыларға жәрдемақы 
т&леу үшін 875 млрд теңге қарастырылады.

– Vлеуметтік аз қамтылған азаматтарды 
республикалық қолдау АVК арқылы 
жалғасады. Биылғы қарашада АVК-ті 
76 мың отбасы немесе 403 мың мың адам 
алды. Атаулы әлеуметтік к&мек т&лемдерін 
қайта қарау аясында азаматтар шығыстарын 
ескере отырып, отбасының цифрлық 
картасын пайдалана отыра, АVК т&лемін 
трансформациялап, мемлекеттік және 
мемлекеттік емес ұйымдардың жүйелерімен 
біріктіру жоспарланып отыр, – деді министр.

Сонымен қатар алдағы қыркүйекте 
стипендия к&лемі де артпақ.

және отбасы мүшелері онымен бір б&л-
меде тұра алмайтын науқастардың үй 
кезегіне тұра алғанының саны бүкіл 
еліміз бойынша 745 қана. Бұл азаматтар 
мемлекеттік тұрғын үй қорынан немесе 
арендалық үйден баспана алу құқығын 
сақтауы керек», – деді Ләззат Рысбекова. 
Алайда оларды кезекте сақтай ма, әлде 



Дерекке сәйкес, ежелгі Ақмешіттің 
ажарын ашқан бұл сәулетті ғимарат 1878 
жылы бой түзеген. Сол кездері нысан ин-
женер, генерал Брюноның жобасы 
негізінде күйдірілген қыш кірпіштен са-
лын са керек. Аталған орын алғашында 
әс керилердің балаларын оқытатын учили-
ще ретінде жұмыс жасапты. 

Аталмыш ғимаратқа қарсы бетте сол 
заманның тағы бір сәулетті ғимараты 
орыстардың мінәжат ететін православ 
шіркеуі бой түзеген. Осы шіркеудің жаны-
нан ертеде қаз-қатар барактар салыныпты. 
Осы барактарда офицерлер мен солдат-
тардың отбасылары тұрған деген мәлімет 
айтылады. Бұл Перовск училищесінде сол 
кезде ел азаттығы үшін күрескен талай 
тұл ғалар дәріс алыпты.

Мәліметке сәйкес, к/п жағдайда күй-
дірілген кірпіштен қаланған тарихи ғима-
ратты қазақтың белгілі тұлғасы Мұстафа 
Шоқайдың есімімен тығыз байланыс-
тырып жатады. Тарихшылардың дерегіне 
сәйкес, училищеде Мұстафа Шоқай 1899-
1902 жылдар аралығында білім алған к/-
рінеді. 

«Алаштың алғашқы астанасы – ежелгі 
Ақмешіт, қазіргі Қызылордада екі ғасыр-
дың куәсіне айналған ескі ғимараттар 
қа тары аз емес. Соның бірі де бірегейі 
бұ рын Перовск орыс-қазақ училищесі 
болған нысанның тарихи маңызы зор. 
:сіресе, училище болып құрылған жыл-
дары бұл орында ел азаттығы үшін аянбай 
күрескен біртуар тұлға, ұлт болашағының 
жанашыры Мұстафа Шоқайдың қиын да 
қилы тағдыры тізбектеліп жатыр. Бұл 
жайында ұлт жанашырының екі томдық 
«Таңдамалы» кітабында к/п деректерді 
кез дестіруге болады. Шоқай /з шығарма-
сында қилы заманның қиын кезеңдерін 
тебіреніспен баяндайды. Сонымен қатар 
бұл оқу орнында Қазақ ұлт-азаттық к/те-
рілісінің к/рнекті /кілі, қазақтан шыққан 
тұң ғыш шығыс сәулет /нері тарихын 
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РУХАНИЯТ

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ, 
Қызылорда облысы 

зерттеуші, ориенталист, ағартушы, заңгер, 
саясаткер, турколог, саяси қуғын-сүргін 
құрбаны, азаттық күрескері Сералы Ла-
пиннің де ізі бар. Осындай ұлы тұлғалар 
тәлім алған орынның бүгінде назардан тыс 
қалып тұрғаны шындығында да ойланар-
лық жағдай», – дейді Қызылорда облыстық 
тарихи-/лкетану музейінің ғылыми хат-
шысы Асхат Сайлау. 

Негізінен, бұл ғимарат ең алғаш «қыз-
дар приход училищесі» ретінде жұмыс 
жасапты. Ғимараттың қилы кезеңде «қыз-
дар прихрд училищесі» болып құрылуының 
тарихы /з алдына бір т/бе. Тарихшылар сол 
кезеңнен жеткен деректер арқылы к/п-
теген мағлұматтарды алға тартып жа тады. 

«К/не Қызылордада «Қыздар приход 
училищесінің» ашылуы жайдан-жай емес. 

маған», – деп ойын сабақтады музейдің 
ғылыми хатшысы. 

Уақыт ағымына ілесіп, «Қыздар приход 
училищесі» /з жұмысын тоқтатқасын, бұл 
нысан қазақ жастарын аудармашылыққа 
дайындайтын түземдік мектеп болған. Сол 
кезеңде бұл орын т/рт класты болып дәріс 
берген екен.

 Бертін келе мұнда Перовск орыс-қазақ 
училищесінен кейін 1925-1929 жылдары 
ең алғашқы республикадағы баспахана 
ашылыпты. Баспаханада «Еңбекші Қазақ» 
(«Егемен Қазақстан») және «Советская 
степь» («Казахстанская правда») газеттері 
орналасады. Сол заманның соңғы жыл-
дары бұл ғимаратта аяқкиім фабрикасы 
ашылып, жұмыс істеген к/рінеді. 

Ел Тәуелсіздігі жарияланып, тоқырау 
кезеңі басталған тоқсаныншы жылдары 
жекешелендіру науқанымен аталмыш ғи-
ма рат жекенің қолына /тіп, сауда дүкеніне 
айналды. Содан бермен қарай тарихи 
орын Сыр халқына «Аль-асад» сауда орны 
ретінде мәлім. 

Осы орайда тарихи нысанның қазіргі 
ахуалы т/ңірегінде Қызылорда облыстық 
мәдениет, архивтер және құжаттама бас-
қармасынан сұрап к/рдік. 

 Қазір балалардың смартфон 
мен гаджеттерге тым әуестеніп 
кет кені сонша, к/зін тырналап 
ашып, телефонға жармасады. 
Оның пайдасы да жоқ емес, 
бірақ зияны да аз емес. Теле-
фонға тел мір ген кішкентайлар 
кішкентай экранның ар жағы-
нан үлкен үрей туғызатын нәр-
селер к/реді. Бара-бара аулада 
асық атып, асыр са лып жүрген 
балалардың ойыны келмеске 
кеткен құндылық тары мыздың 
қатарына қосылатын сияқ ты. 
Бұл – алаңдатарлық мә се ле. Се-
бе бі ұлттық ойындар, спорт тық 
ойындар баланы епті лік ке, дәл-
дікке, шапшаң ойлауға, қарсы-
ласты ойсыратуға, амал-айла-
мен, ақылмен алуға үйретеді. 
Оны қойғанда баланың /сіп-
жетілуі қимыл-қозғалысты қа-
жет ететіні белгілі.

 Ал бүгінгінің баласының 
ойын қимылы бас бармақпен 
ғана бай ланысты болып отыр. 
Осы ол қы лықтың орнын аз да 
болса тол тырсам деген мақсатта 
мұнай лылық ұстаз ұлттық ойын 
түрін жаң ғыртты. Ол – Мұнайлы 
ауда ны, №4 жалпы білім беретін 
мек теп тің дене шынықтыру пә-
ні нің мұғалімі, педагог зерттеуші 
Ха диша Ізденқызы. Ол бала-
лармен 37 жыл бойы жұмыс іс-
теп келеді. Жобасына «К/шпек» 
деп ат бер ген. Оқушыларға ұлт-
тық ойын дар ды жаңарта жет-
кізіп, олардың санасына салт-
дәстүрді сіңіруді мақсат еткен.

– «К/шпек» ойынын ерте 
кез дегі к/шпелі қазақтар ойна-
ған. Ол кезде балалар малдың 
құма лағын, әсіресе қойдың құ-
ма лағын қолданған. Үш жылдан 
бері осы ойынды жаңғырту 
ойым да жүрді. Қалай жаңғырт-
сам болады, немен ойнатсам деп 
к/п ойландым. Т/рт-түліктің 
сүйегін етінен ажы ратып, сын-
дыр мастан, бүтіндей алып, оны 
әдемілеп қырып таза лап, майын 
шығарып қайнаттым. Бұл ұлт-
тық ойын үшін арнайы жасақ-
тал ған сүйектер экология лық 
таза, балалар ұстағанда, ойна-
ғанда денсаулығына зияны жоқ. 
1-сынып оқушыларынан бастап 
қазақтың салт-дәстүрі бойынша 
қо нақтарға табақ тартуды 
үйрете міз. 2022 жылы облыстық 
семи нар да ойынды ұсынып, сол 
жерде балаларға ойнатып к/р-
сеттік. К/пшілікке ұнады, оң 

бағасын берді. Семи нарға облыс 
бойынша 84 дене тәрбиесі пәні 
мұғалімі қатысты. Со дан кейін 
мектепте үйірмеде оқушыларға 
осы ойынды үйрете бастадым. 
Ойынға неге жілікті алдым? 
К/кейімде жүрген екі ойымды 
байланыстырдым. Ол ұлттық 
салт-дәстүріміздегі 12 та бақ пен 
жілік еді. Бірінші сынып оқушы-
ларынан құралған «Мұра гер» 
ұлттық сыныбы ашылды. Сы-
нып оқушылары тек мереке 
қар саңында емес, күнделікті 
сабаққа үнемі ұлттық киім киіп 
келеді. Ұлттық сынып болған-
дықтан, барлық пәнде, мысалы 
есеп шығаруда асықты, тобық-
ты, бақалшақты қостыра мын. 
Солар мен есеп шығарып, жұ-
мыс істейді. Қазағым айтқан-
дай, «Тобықты мүжі де табал-
дырыққа лақтыр, жаман ниетті 
адамдардың к/зінен қорғайды. 
Асықты мүжі де т/рге қарай лақ-
тыр, үбірлі-шүбірлі балалы бол». 
Ұлттық сыныбы мызды ашып, 
ойынды балаларға үйретіп, жұ-
мы сымызды жандан дырып да-
мы тып жатырмыз. 2023 жылы 
аудандық «Үздік авторлық бағ-
дар лама» сайысына қатысып, 
одан орын алдық. Облысқа жол-
да ма алып, жүлделі 2 орынды 
иелен дік. Былтыр Алматы қала-
сында «Үздік авторлық бағдар-
лама» сайысы /тті. Қазақ стан-
ның түкпір-түкпірінен 176 мұға-
лім қатысты. Сол сайыста жүл-
делі 2-орын алдық. Кейбір үлкен 

кісі лер 12 табақты жасауды 
біл мейді. Біздің мектептің оқу-
шы лары 1-сыныптан бастап 
жілік терді танып, қай жілік кім-
ге тарты латынын біледі. Табақ 
жасау-біз дің салт-дәстүріміз, 
құндылы ғымыз. Мен дене тәр-
биесі пәні мұғалімі болсам да, 
ұлттық құндылықтың ұмы тыл-
мауына атсалысқым келеді. 
Мек тебіміздің басшылығының 
қолдауымен ұлт тық үйірме аш-
тық. Оқушы ларымыз еңбек пәні 
мұғалімімен бірге қолдан ұлттық 
сыныпқа ағаш үй, жілік тен 
жасалған жеті ата к/рнекілік 
құралын, қай табаққа қай жілік 
тартылатыны жайында тақталар 
жасады. Алты жастағы оқушы-
лар қай жілік кімге тартыла ты-
нын жақсы біледі, – деді ойын-
ның авторы.

Сағындық РЗАХМЕТОВ,
Маңғыстау облысы

 «КӨШПЕКТІ» 
ҚАЙТА ЖАҢҒЫРТТЫ
Қазір көшеге шықсаң, бұрынғыдай шулап 
ойнап жүрген балалар көп көзге түспейді. 
Ара-тұра ауладағы арнайы алаңда футбол, 
волейбол ойнап жүрген жеткіншектерді 
байқаймыз. Бірақ бұрынғыдай үй көрмей 
ойнайтын бала жоқтың қасы.

СЫР ЕЛІНДЕГІ 
СЫР САНДЫҚ

Уақыт ағымына ілесіп, «Қыздар при-
ход училищесі» өз жұмысын тоқтатқа-
сын, бұл нысан қазақ жастарын аудар-
машылыққа дайындайтын түземдік 
мектеп болған. Сол кезеңде бұл орын 
төрт класты болып дәріс берген екен.

Мұның астарында сол кездегі отарлау сая-
сатының ұшы қылтиып к/рініп қала ды. Бұл 
жерден қыздардың тәрбиесін бұрмалау 
арқылы қоғамның к/зқарасын /згерту мақ-
сатында сол кездегі Ресей империясының 
астыртын саясатқа к/шуі бек мүмкін екені 
айтылады. Яғни, мұның астарында «әйел 
адам /згерсе, тұтас бір ұлтты /згертуге бола-
ды» деген ұғым қа лып тасқан к/рінеді. Бірақ 
уақыт /те келе училищеге қазақ отбасылары 
қыздарын бермей қалуы салдарынан жұ-
мысы тоқы рауға ұшырап, астыртын саясат-
тың жүзе ге аспай қалғаны жайында дерек 
бар. Училище жайында к/птеген жазба-
ларда осы сынды ақпараттар аз айтыл-

«Бұл ғимарат қазіргі уақытта мемлекет 
қорғауына алынған жергілікті маңызы бар 
тарихи және мәдени ескерткіш болып 
табылады. Ғимараттың қабырғасына 2017 
жылы «Мұстафа Шоқай 1899-1902 жыл-
дары аралығында осы Перовск училищесі 
ғимаратында оқыды» делінген тақта орна-
тыл ды. Сонымен қатар «Қазақ станның 
киелі жерлері географиясы» жобасы ая-
сында «Sңірлік қасиетті нысан дар» тізімі-
не енгізіліп, QR-код тақтайшасы орнатыл-
ған. Ғимарат Қызылорда қаласы ның 
құрылуындағы ең алғашқы сәулет /нерінің 
үлгісі ретінде тарихи маңызын жоймақ 
емес», – деп мәлімдеді бұл жайында бас-
қарманың баспас/з қызметі. 

Жалпы, тарихи нысанның іргетасы 
бетоннан құйылып, т/бесі шатырмен 
жабылған. Ғимараттың қасбеті қазақы 
ою-/рнекпен к/мкеріліп, күйдірілген қыш 
кірпішпен /рілген. Еденіне бетон және 
плита т/селген. 

Қалай дегенде де /ткен кезеңнің /шпес 
ізін қалыптастырған тарихи нысанның әлі 
де жекенің қолында тұрғаны Сыр жұртшы-
лығын алаңдатып отыр. Оның қашан 
мем лекет меншігіне қайтарылатыны әзір-
ге беймәлім күйде қалып тұр. 

Халық тарапынан тарихи орын жеке-
ден қайтарылып, қилы кезеңнен сыр тар-
татын мұражайға айналса деген ұсыныс-
тілектерін айтып жүр. Ал жағдай осылай 
жал ғаса берсе, /ткен тарихымызды /шіріп, 
құнды жәдігерлерімізді құрдымға жіберіп 
алуға деген қорқыныш басым. 

Алаштың алғашқы астанасы болған Қызылорда қаласында өткен 
дәуірден сыр шертетін тарихи ғимараттар аз болмады. Уақыт өте 
келе оның көпшілігі бізге белгісіз себептермен бұзылып кетті. 
Бүгінде ежелгі сәулет өнерінің әсем үлгісін паш ететін көне 
ғимараттардан қалғаны саусақпен санарлық. Соның бірі – өз 
заманында Мұстафа Шоқай дәріс алған көне Перовск орыс-қа-
зақ училищесінің ғимараты. 

Теле фонға тел мір ген кішкентайлар 
кішкентай экранның ар жағы нан үл-
кен үрей туғызатын нәр селер көреді. 
Бара-бара аулада асық атып, асыр са-
лып жүрген балалардың ойыны кел-
меске кеткен құндылық тары мыздың 
қатарына қосылатын сияқ ты. Бұл – 
алаңдатарлық мә се ле. 
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АЙМАҚ

ҚЫЗЫЛША ҚАРЫЗЫ 
ҚАШАН ҚАЙТАДЫ?

Ежелден қастер тұтып қадірлеген төрт түліктің төресі – жылқы.  Өйткені 
әлемде тұңғыш рет қазақтың арғы ата-бабалары қолға үйреткен қылқұй-
рықты жануар көшпенділер тіршілігінің басты тірегі, һәм серігі де болған. 
Қысы-жазы далада еркін жайылатын жылқы малының қиындыққа төзімділі-
гі, еркіндікті сүйетіндігі тұтас қазақтың болмысымен астасып жатқандай. 
Дегенмен Қамбар ата түлігінің бүгінгі хал-ахуалы аса ойландырарлық. 
Теріскейдің сақылдаған саршұнақ аязына төтеп беретін, үйірін ит-құстан 
аман сақтайтын, жұмыр тұяғымен бетегелі боз даладағы жалтыр мұзды 
күтірлете сындырып, тебіндеп жүре беретін жылқының тұқымы құрып бара 
жатқаны алаңдатады... 

ЖЫЛҚЫДА ДА ЖЫЛҚЫ БАР, 
ҚАЗАНАТЫ БІР БӨЛЕК!

Олай деуге себеп те жоқ емес. �ткен 
жылғы Қазақстанның теріскей, 

ор талық және шығыс облыстарындағы жұт 
кезінде жылқының қынадай қырылуының 
та ғы бір себебі де осы – жылқы тұқымының 
тым нәзіктеніп бара жатқанын айғақтап 
бер  се керек. Кейінгі жылдары келеңсіз 
к!  рініс жылда қайталанатын болды. Жыл-
қы түлігі қы сы-жазы далада жайыла тын -
дық тан мал ұстайтын  ауылдағы жұрт 
жем    ш!бін қорасындағы қойы мен бес-
алты ірі қарасына шақтап жинайды. Ал 
қыс ты далада !з аяғымен !ткізетін жылқы-
ға ш!п әзірлеу есте де болмайды. Не гі-
зінен, соғымға жылқы соятын қазақ үшін 
жылқының тауарлық !тімділігі де жоғары. 
Жемш!пті аса іздемей, далада бағыла тын-
дық тан !зіндік құны да т!мен. 

Дегенмен терісі қалың, тұяғы жұмыр, еті 
мен қымызы мол, қатты аяз бен суыққа т!-
зімді, дене бітімі кесек, есік пен т!рдей – таза 
жабы тұқымының қазір жартысы қалды ма 
екен? Ауылдағы ағайынның қазір қолын-
дағы бағып отырған жылқының дене тұрқы  
бұрнағы кезбен салыстырғанда да тым 
кішірейіп ұсақталып кеткені бай қа лады. 
Жылқымен етене жақын, жай-жап сарын 
жақсы білетіндер қазақы ауыл дарда, тіпті 
айғырлардың ауыстырыл мауы ның сал-
дары нан қазақы жылқылардың тұқымы 
азайып, ал қолда бары селекция лық жұ-
мыс тардың жүрмеуінен бойында бар қадір-
қасиеттерін жоғалтып бара жат қанын 
айтады. 

�ткен тарихқа бір сәт үңілсек. Тек Ақ-
мола облысының !зінде бірнеше жылқы 

зауы тының, сондай-ақ Атбасар, Қоянды 
сияқ ты ірі жәрмеңкелердің болғаны ақи-
қат. Сондықтан Қырым мен Қы тай дан 
келген саудагерлермен бірге жыл қы тұ-
қымының қан алмасуы болатыны да анық. 
Сондай-ақ кешегі Кеңес заманында Қа зақ 
даласында пайда болған да ондаған жылқы 
зауыттарында небір мықты жылқы тұқым-
дарының пайда болғаны да рас. Бірақ 
к!зден бұл-бұл ұшқан бұл жылқы зауыт-
тарынан қазір тек Қостанайдағы «Қа зақ 
тұлпары» жылқы зауытының ғана ды бысы 
естіледі. �згесі құрып кеткелі қашан. Сал-
дарынан, отандық жылқы тұқымының 
азып, селекция және генетикалық дамыту-
дың кенжелеп, етті-сүтті жылқы да, бәйге 
жыл қыларынан да әлем елдерінде к!штің 
соңында қалғанымыз рас. 

Мұны жылқытанушы ғалымдар да рас-
тап отыр. Олардың айтқан деректеріне 
жү гінсек, елімізде қазіргі күні 4 миллиондай 
жылқы болса, соның тек 40 мыңы ғана 
асыл тұқымды саналады. Яғни, іс жүзінде 
бір пайызға да жетпейді. Жылқының 
түгелге жуығы – жекеменшіктің қолында. 
Сондықтан оны асылдандыру, яки асыл-
дандырмау жекеменшік шаруашы лық тар-
дың !з еркіне берілген. Бұл орайда қолда бар 
жылқы малының тұқымын асылдан дыру да 
қолға алынуға тиіс жұмыс шаш етек тен. 
Жылқытанушы ғалым Қайрат Ис хан елдегі 
жылқы малын асылдандыруға қа тыс ты 
түйткілді бірнеше мәселені атады. 

– Иә, еліміздегі жылқыны асылдандыру 
мә селесі тым кенжелеп кеткені рас. Тоқса-
нын шы жылдардағы тоқырау кезінде 
Кеңес тер заманынан қалған жылқы зауыт-
тары түгелдей тарап, тек Қостанай жылқы 
зауыты ғана аман қалды. Оның !зінде қазір 
бар-жоғы жүз бастай ғана жылқы қалғанын 
есті дім. Жылқы тұқымын селекциялау, 

ге не тикасын анықтау, қазақтың жабы, к!-
шім, мұғалжар, Қостанай және адай сияқ-
ты қолда бар қазақы тұқымдарды к!бейту 
ғы лым мен !ндірістің бір-бірімен тығыз 
бай ланыста болуын қажет етеді. Қазір елі-
мізде барлығы 4 миллион бас жылқы болса, 
со ның тек 40 мыңы ғана асылтұқымды 
са   налады. Мұны к!бейту керек. Ақт!беде 
тә жірибелік бекет базасында жаңадан 
жылқы институты құрылып жатыр. Қуана 
құп таймын. �те дұрыс әрі уақытында жа-
сал ған тірлік. Мұнда селекциялық, техно-
ло гиялық және азықтандыру бағытында 
жұ мыстар жүргізіледі. Яғни, қазақ жылқы-
ла рының да басқа ағылшын, араб жылқы-
лары сияқты к!штен қалмайтын тұқымын 
қалыптастыру мәселесімен айналысады. 
Бір ақ !кінішке қарай, қазір маман тапшы-
лы ғы бұл саланы да айналмай !тпеді. Қазір 
елімізде жылқы тақырыбын қорғаған 35 
қа на ғылым кандидаттары бар. Бірақ нақ-
ты мамандар қасқалдақтың қанынан қат. 
Сондай-ақ жылқыны селекциядан !ткізіп, 
тұқымын жақсарта алатын ғалымдар қар-
тайып барады. Ең кәрісінің жасы қазір 
86-дан асқан. Ең жасы – 46-да. Яғни, орта 
есеппен 75-ке келіп қалған адамдар. Жеке 
институт болып қаланып, ол әрі қарай іске 
асу үшін ең бірінші маман мәселесін шешу 
керек. Сондай-ақ оқу орындарында бұрын-
ғы зоотехник мамандар оқытылға ны мен 
олардың баратын жері де жоқ. Сол үшін 
мемлекеттік жылқы зауыты ашылғаны ж!н 
болар еді. Осыған дейін асылдандыру инс-
пекторлары болатын. Қазір бұл мамандық 
мүлдем құрып кетті. Жылқы тұқымын 
асыл дандыруға субсидия мәселесі де ше-
шілмеген. Мәселен, шаруашылық айғыр 
сатып алса, жергілікті әкімдік арқылы 100 
мың теңге субсидия ала алады. Бірақ жаба-
ғысының құны 500 мың, айғыры 1 мил лион 
теңгеден астам қаражат тұратын асыл    тұ-
қым ды жылқыны сатып алуға к!п шаруа-
шы лықтың қаржылық жағдайы к! тер мейді. 
Осындай түйткілді мәселе к!п, – дейді 
жылқытанушы ғалым Қайрат Исхан. 

Мемлекет басшысының бастамасы-
мен құрылған Жылқы институ-

тын да ғы лар да жылқы басын асылдандыру, 
ма мандар тартуға баса назар аудары ла ты-
нын айтады. 

– Жылқы шаруашылығы институты 
ашылды. Енді саладағы жұмыс қызуға тиіс. 

Жылқының еті мен қымызын !ндіріп 
отыр ған шаруалар да бірқатар шешілуге 
тиіс !зекті мәселелердің шетін шығарды. 
=сі ресе, ұлттық тағам – жылқының қымы-
зы еш бағдарламаға енгізілмегені жылқы 
шаруашылықтарын аса қатты алаңдатады. 

– Жылқы бағатын шаруашылықтардың 
шымбайына бататын мәселелер жетерлік. 
Ең алдымен жылқы бағатын жылқышылар 
жоқ. Астанада басқа да қалаларда арнайы 
мамандар даярлайтын оқу орындары бол-
са дұрыс болар еді. Екіншіден, жайылым 
жоқ. Астананың іргесіндегі ауылда жылқы 
баға мыз. Айналаның бәрі егін. Сиырдың 
сүті, басқа да малдың сүтіне мемлекеттен 
к! мек берілгенімен, қымыз ешқандай бағ-
дарламаға енгізілмеген. Жылқы шаруа шы-
лығын !зіміздің қанымызда болған ата 
кә сіп болғандықтан қолдан келгенше істеп 
жа тырмыз. Бірақ мемлекеттің ұлттық !нім-
ге жақындап, бағдарламаға енгізіп қол дау 
білдіргені ауадай қажет болып отыр, – дейді 
кәсіпкер Нұржамал Бақытова. 

P.S. 

Жалғыз жылқы шаруашылығы 
институты еңсеріп кете алмасы 

анық. Сондықтан қолда бар 
мүмкіндіктерді пайдаланып, 

заңнамалық тұрғыдан да, мамандар 
даярлау және !ндіріс пен ғылымды 

байланыстыру мәселесінде де 
түйткілдерді бір арнаға 

тоғыстырмай, түйін 
тарқатылмайтын сияқты. Бұл 

орайда құзырлы сала !кілдеріне 
артылар жүк аса ауыр. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

Келер жылдан бастап ғылыми зерттеу жұ-
мыстары басталады. Қазақ даласында 
қан дай жылқы бар? Қандай тұқым қалды? 
Олар ды қалай асылдандыра аламыз? �нді-
ріс ті ғылыммен байланыстырмай к!тере 
ал маймыз. Сондықтан салада қандай ға-
лымдарымыз бар, соларды пайдаланып, 
ба сын қосып, қолда бар жылқыларды да-
мы тып, оларды болашаққа шетелге шығара 
алу мақсаты бар, – дейді Қазақ жылқы 
шаруа  шылығы және жемш!п !ндіру ғы-
лыми-зерттеу институтының басқарма 
т! ра ғасы =лібек Базарғалиев БАҚ !кілде-
рі не берген жауабында. 

Институт құрылғанымен, жылқының 
ба бын білетін мамандар мүлдем тапшы 
болып шықты. Яғни, еліміздегі аграрлық 
уни верситеттерде мал шаруашылығы сала-
сындағы мамандықтар оқытылғанымен 
Жыл қытану кафедрасы мүлдем жоқ. Мұ-
ны мен қоса, елде осыған дейін ондап са-
на  латын жылқы зауыты жоққа тән. Тек 
жал ғыз 135 жылдық к!не тарихы бар Қос-
танай жылқы зауыты ғана бар. Оның !зі 
мемлекеттің к!мегі болмаса, жағдайы 
шат қаяқтап қалған. Қаржыландыруы т!-
мен болғандықтан тұқымы азайып кеткен. 
Қа зір бар жоғы 90 жылқы болса, соның 
небәрі 77-сі – асылтұқымды. 

– Жаны ашығандықтан ғана қаншама 
ма ман тұқымды сақтап қалу үшін жанын 
са лып жүр. Жұмысшылар бес айдан жала-
қы т!ленбей енді ғана беріліп жатыр. Сон-
да да шыдады. Қораларға ж!ндеу қажет. 
Мамандарымыз тапшы. Ғылыми жұмыстар 
жүргізуге ақша керек. Жақында бұл мәсе-
леге Президент назары ауған соң үмітіміз 
оян ды, – дейді «Қазақ тұлпары» ЖШС 
зоо тех нигі Виталий Гофман. 

ӨЗЕКТІ

ТҮЙТКІЛ

Биыл қант қызылшасын қабылдау 
шаруаларды алаңдатқан мәселеге 
айналды. Өнімнің мол шығуы ша-
руаларды ғана емес, шенділердің 
өзін састырды. Билік басындағылар 
мұндай көлемдегі өнімді күтпесе 
керек, зауыттардың қуатты күшінен 
жаңылып, тіпті қырғыз ағайындарды 
жағалап кетті. Міне, осы қызылша жи-
нау науқанының басталғанынан бері 
екі ай өтті. Не өзгеріп, не оңалды? Ша-
руалардың жанайқайы шенділердің 
құлағына жетті ме?

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы  

Жамбыл облыстық ауыл шаруа-
шылығы басқармасының бас-

шысы Қайрат К!шеновтің с!зіне 
сүйен сек, !ңірлік қазынадан қаралатын 
3 млрд теңге қант қызылшасын зауыт-
тар ға !ткізген 70-75 шаруашылыққа 
суб сидия ретінде т!ленетін болыпты. 
Ал субсидия !тінімдері ақпараттық 
жүйе арқылы жүргізіледі. Яғни, шаруа-
лар кезекке қалай тұрды, субсидия сол 
кес темен берілмек. 

– 3 млрдқа дейін 400 млн теңге және 
одан кейін 172 млн теңге б!лінген бола-
тын. Нәтижесінде, бас-аяғы қант қы зыл-
 шасы субсидиясын т!леуге 3,5 млрд 
тең геден астам қаржы б!лініп отыр. Бұл 
ша ралардың барлығы шаруаларға қол дау 
к!рсетіп, қант қызылшасын барын ша 
кәдеге жарату бағытында қолға алыну-
да, – дейді Облыстық ауыл ша р уа    -
шылығы басқармасының бас шы сы 
Қайрат К!шенов.

Жамбыл облысы әкімінің орын ба-
са ры =білхайыр Тамабектің айтуынша, 
бұл қаржыға шарулар алдындағы қарыз-
ды толықтай !тей алмайды екенбіз.
Сон  дықтан Үкіметтен б!лінеді делінген 
ақ  шаға үлкен үміт артылуда. 

– Облыстық қазынадан қаралатын 
қаржы Ақсу және Меркі қант зауыт-
тары нан беріледі. Ақсу тарапына 1 млрд 
теңге белгіленсе, Меркіге 2,4 млрд тең-
ге б!лінеді. Үкіметтен тағы 8-9 млрд 
тең  ге күтіп отырмыз. Желтоқсан айы-
ның алғашқы онкүндігінде беріледі 
де  ген хабар бар. Сол қаржы б!лінсе 

бол са, ал кіріп жатқан !нім 6 мың тон-
на ны құраса, кезектен құтылу мүмкін 
емес екені айтпаса да түсінікті шығар.

Қош, биыл ары тарт та бері тартпен 
әй теуір бұл қиындықты да еңсерерміз. 
Ал келер жылы қайтпекпіз? Жылда бар-
мақ тістеп, сан соғып отырмаймыз ба?

– Келесі жылы Жамбыл облы сын-
да ғы екі қант зауытын модернизациядан 
!т кізу күтілуде. Меркі қант зауыты Қа-
зақ стан даму банкінен 16 млрд теңге 
не сие сұрап отыр. Егер осы қаржы бе-
ріл се, келесі жылы зауыт қуатын 500 
мың тоннаға жеткізуге мүмкіндік тумақ. 

Ал Тараз қант зауытының басшы-
лы ғы қызылшаға 2026 жылы ғана !теміз 
деп отыр. Бірақ біз бұған келіспедік. 
Қа зір зауыт құрылымын !згертіп жатыр. 
Осы 10 айдың ішінде ол зауыт қы зыл-
ша ға қосылатын болса, келесі жылы 
15-16 мың гектар қызылша егуге бо ла-
ды. Егер олар бас тартатын жағдайда, 
он да қызылшаны 7 мың гектардың 
ай наласында егу жоспарлануда, – дейді 
об лысы әкімінің орынбасары =біл-
хайыр Тамабек.

Иә, билікке сұранысқа қарай 
!нім егу қағидасы енді жеткен-

дей. Зауыт тар дың қуаттылығын зерде-
леп барып, қан ша гектарға қант қызыл-
шасын егуді жос парламақ. Бұл – қос 
қолдап қол дай тын жүйе. 

=білхайыр Ғалымұлының айтуын-
ша, Жамбыл облысы 2023 жылы әртүрлі 
бағ дарлама бойынша берілетін суб си-
дияға 12 млрд теңге қарыз болып шық-
қан. Биыл бюджеттен сол қарыздар 
жа былған. Ал бұрыннан келе жатқан 
ин вест субсидияға 8 млрд теңге, пайыз-
дық ставкаға 2,2 млрд, тыңайтқышқа 
2,4 млрд теңге қарызымыз бар. Бұл бе-
ре шектің орны қалай !телері әзірге 
белгісіз. Бір анығы биыл т!ленбейді. 
Осылайша, қарыз жылдан-жылға бір-
біріне жамалып келеді. Былтыр Үкімет 
еліміз бойынша субсидияға 90 млрд 
тең ге қарыз болса, биыл сол қарыз 314 
млрд теңгеге жеткен. Яғни, үш есе к!-
бейіп кетіп отыр. Сондықтан !згеге к!з 
тігіп, үміт артуымыз да бос бекершілік 
бо лып қалуы мүмкін. Сол себепті сұлу 
ста тистиканы қумай, к!рпемізге қарай 
к! сілейік. =йтпесе, ертең шаруалардың 
қа рызы қайтпай, арты тағы дауға ұласуы 
бек мүмкін.

биыл  ғы қызылшаның қарызының бәрі 
жа былады.

Біздің есебіміз бойынша желтоқ-
сан айы ның аяғына дейін !н і мін 

!ткізеді де ген шаруаларға қары зы мыз 
12-12,5 млрд теңге болады деп жос   пар-
лануда. Со  ның әзірге 3,5 млрд теңгесі 
ға на жа бы лады, – дейді облыс әкімінің 
орын ба сары.

Демек, Үкіметтен қаржы қаралмаса, 
шаруалар алдындағы қарыздан құтыла 
алмасымыз анық.Оған қоса, ол қаржы-
ның !зі желтоқсан айының аяғына 
дейін қабылданатын тәтті түбірге есеп-

тел генін ескерсек, одан кейін қабыл-
данған қызылшаға тағы қарыз болғалы 
тұрмыз. Бұл – санаға салмақ салатын 
мәселе. 

Қанша қызылша қабылданды? Қы-
зылшаның қар астында қалмауы үшін 
қан дай шаралар атқарылуда? 

– Желтоқсан айының 15-іне дейін 
күн жылы болады деп күтілген. =зірге 
об  лыстағы қант қызылшасының 78,5 
пайызы жиналды. Яғни, 8 284 гектардың 
!німі терілді. Енді қалып отырғаны – 
2642 гектар. Екі қант зауытының қа-
был  дағаны – 331 мың тонна. Оның 
ішін де, Меркі қант зауыты – 302 мың 
тон на, Ақсу қант зауыты – 29 мың тон-
на қабылдады. Жалпы, Меркі қант 
зауы ты 450 мың тонна қабылдайды деп 
кү тіп отырмыз. Қалғаны Ақсу қант 
зауы тына ж!нелтіледі. 

Қазір шаруаларға қызылшаны қар-
дың астында қалдырмай, егістіктің ше-
тіне жинап қоя беріңдер деп жатыр мыз. 
Одан кейін қар жауады, мұз бола ды, 
!нім ді міндетті түрде тасып біті ре міз. 
Шу, Жуалы, Талас аудандарында ша ма-
мен қызылша !німі жиналып біт ті. Ал 
Жам был ауданында бұл к!рсет кіш 83 
пайыз, Меркі ауданы 75 пайызға жет-
ті, – дейді облыс әкімінің орынба сары. 

=білхайыр Тамабектің пікірінше, 
әлі жиналмаған 2 642 гектардың бар лы-
ғы жарамды деуге де келмейді екен. 
Ара сында !нбей қалғандары да бар 
к! р інеді. Мысалы, «Арас» шаруа қожа-
лы ғындағы Мақсұт Несіпбаевтың 400 
гек тарға егілген қызылшасы сәбіздің 
к! леміндей ғана болып !ніпті. Сол се-
беп ті жергілікті билік !кілдері 1 жел-
тоқ саннан бастап шаруалармен бірге 
қал ған егістіктерді аралап шықпақ. Сол 
сәт те қанша !нім тасуға келетіні, ал 
қан шауы жарамсыз екені нақты айтыл-
мақ. 

Жамбылдық шаруалар жанайқайын 
білдіргенде, билік басындағылар Меркі 
қант зауыты маңынан екі қосымша алаң 
ашып берген болатын. Алайда бұл кезек 
мәселесін шешті дей алмаймыз. Себебі 
тәтті түбірді қабылдайтын машинаның 
саны алтау ғана. Сондықтан мамандар 
ке зек қысқармайтынын ашып айтуда. 
Ақсу қант зауытында да кезек ұзындығы 
8 шақырымға дейін жетеді екен. Зауыт-
тың күнделікті !ндіру қуаты 2 200 тонна 

«ЖАЙНАР 2024» ауыл шаруашылығы !ндірістік кооперативі , БСН 241040000655,  !зінің таратылғаны туралы 
хабарлайды. Шағымдар хабарландыру жарияланған күннен бастап екі ай ішінде мына мекенжай бойынша қабылданады 
(кез келген қолданыстағы нақты мекенжай): _ Қазақстан, Қарағанды облысы, Шет ауданы, Ақшатау кенті, Қарғалы ауылы, 
Саржал к!шесі, 1 үй

«Senokos» ауыл шаруашылығы !ндірістік кооперативі, БСН 240440016564,  !зінің таратылғаны туралы хабарлайды. 
Шағымдар хабарландыру жарияланған күннен бастап екі ай ішінде мына мекенжай бойынша қабылданады (кез келген 
қолданыстағы нақты мекенжай): Қазақстан, Қарағанды облысы, Қарқаралы ауданы, Қарағайлы кенті, Ақтерек ауылы, 
Школьная к!шесі, 34
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Қазақстан құрамасы Бокстан 
Азия чемпионатының алғаш-

қы  күнінен  бастап  5 медаль-
ды қоржынға салды. Байрақты 
бәсекеде спортшыларымыз жал-
пы  есепте  көш  басында  келе 
жатыр.

Турнир басталмай тұрып Қазақстан 
құрамасы бірнеше медальды қамтамасыз 
етті. Ерлерде Бекзат Нұрдәулетов жарты-
лай финалды бастайды. Осы кезеңде ол 
украиндық Даниил Жасанмен  (86 келі) 
кездеседі. Айбек Оралбай да (+92 келі) жа-
рыс жолын жартылай финалдан бастайды. 
Ол *збекстандық Жахонгир Зокировпен 
жұдырықтасады. 

1йелдер арасында Наталья Богдано-
ва (70 келі) мен Гүлсая Ержан (81 келі) 
турнирді жартылай финалдан бастаса, 81 
келіден жоғары салмақта Елдана Талипова 
финалға автоматты түрде жолдама алып, 
онда Алтина Сотымбоева (?збекстан) мен 
Марина Ловчинская (Украина) арасын-
дағы жеңімпазды күтеді.

Естеріңізде болса, спортшы жартылай 
финалда жеңілген жағдайда қола медальды 
қанағат тұтады. 

Чемпионаттың екінші күні шаршы 
алаңда Қазақстанның атынан екі боксшы 
*нер к*рсетті. 57 келіге дейінгі салмақта  
Оразбек Асылқұлов малайзиялық Зульхай-
лан Мохамадпен қолғап түйістіріп, сенімді 
түрде жеңіске жетті. Нәтижесінде, ширек 
финалға жолдама алды. Сондай-ақ 60 
келіге дейінгі салмақта Бейбарыс Жексен 
*збекстандық Дильшод Абдумуродовты 
т*решілердің шешімі бойынша жеңді.

Айта кетейік, 67 келіге дейінгі салмақта 
Дулат Бекбауов та ширек финалға *ткен 
еді. Қазақстандық боксшы тайбэйлік Ванг 
Чиуанға қарсы жекпе-жек *ткізіп, нәтиже-
сінде т*решілердің шешімі бойынша Дулат 
5:0 есебімен жеңіске жетті.

Жарыстың үшінші күні Ұлжан Сәрсен-
бек Украина боксшысынан басым түсті. 
57 келіде жұдырықтасатын жерлесіміз 1/8 
финалда Украина спортшысы Карина 
Вовктан айласын асырды.

Құрама сапындағы әрбір боксшы қа-
зақстандық жанкүйерлерге жақсы таныс. 
Бұл тізімде әлем, Азия чемпионаттарының 
жеңімпаздары мен жүлдегерлері, Олим-
пиада ойындарының қатысушылары бар.

Қазақстан ерлер құрамасында 13 спорт-
шы *нер к*рсетеді: Санжар Тәшкенбай (48 
келі), Сәкен Бибосынов (51 келі), Махмұд 
Сабырхан (54 келі), Оразбек Асылқұлов (57 
келі), Бейбарыс Жексен (60 келі), Мұха-
медсабыр Базарбайұлы (63,5 келі), Дулат 
Бекбауов (67 келі), Абылайхан Жүсіпов (71 
келі), Диас Молжігітов (75 келі), Ерасыл 
Жапеков (80 келі), Бекзат Нұрдәулетов (86 
келі), Сағындық Тоғамбай (92 келі) және 
Айбек Оралбай (92 келі).

Сондай-ақ қыздар құрамасы да толық 
құрамда барды: 1йгерім Саттыбаева (48 
келі), Алуа Балқыбекова (50 келі), Жазира 
Орақбаева (52 келі), Сымбат 1лиасқар (54 
келі), Ұлжан Сәрсенбек (57 келі), Викто-
рия Графеева (60 келі), Аида 1бікеева (63 
келі), Милана Сафронова (66 келі), Ната-
лья Богданова (70 келі), Диана Мағауияева 
(75 келі), Гүлсая Ержан (81 келі) және 
Елдана Талипова (81 келі). Бір *кініштісі, 
Алуа Балқыбекова сырқаттауына байла-
нысты жекпе-жекке шығудан бас тартты.

Біршама уақыт кәсіби мансабын да-
мытуға к*ңіл б*лген Абылайхан Жүсіпов 

пен Бекзат Нұрдәулетов қайтадан ұлттық 
құрамаға оралды. Олар барлық маңызды 
жиыннан *тіп, Қарақозы 1бдалиевті еске 
алуға арналған турнирде *з шеберліктерін 
дәлелдеді.

Маңызды *згерістердің бірі  Айбек 
Оралбайдың ауыр салмақ дәрежесіне *туі 
болды. Бас бапкер Қайрат Сәтжановтың 
айтуынша, бұл *згеріс Оралбайдың дайын-
дық деңгейіне айтарлықтай әсер етпеген.

–Шымкенттегі турнирде ол 92 келі-
ден жоғары салмақта *нер к*рсетті. Т*рт 
жекпе-жек *ткізді. ?зін *те жақсы қы-
рынан к*рсетті. Қарсыластарынан жыл-
дамырақ, аяқпен жұмыс істеуде басым 
екенін байқауға болады. Сондықтан ол 
бұл салмаққа толық бейімделді деп айта 
аламын, – деді бас бапкер.

Болжам бойынша, Оралбай чемпио-
наттағы ең маңызды жекпе-жектердің 

«ОРДАБАСЫ» 
ҮМІТТІ АҚТАМАДЫ

Әсет ҚАЛИ

жағдайда әлем чемпионы Миразизбек 
Мирзахалилов (57 келі) пен Мадияр Са-
идрахимовты (92 келі) атап *туге болады.

Құрамда бірнеше жаңа спортшының 
есімі аталған. Алайда бұл ақпарат ?з-
бекстанның алтын алу мүмкіндігі т*мен 
екенін білдірмейді. 1рине, қағаз жүзінде 
біздің команда әлдеқайда мықты әрі 
тәжірибелі к*рінеді. Бірақ бокста кез кел-
ген жағдай болуы мүмкін.

Қарсыластарды т*мен бағаламау керек, 
себебі олардың жеңіске деген құлшынысы 
әлі де жоғары әрі қауіпті.

Басқа құрамалар қандай қарсылық 
к*рсете алатынын айту қиын. Барлық ко-
манданың құрамы әлі жарияланған жоқ, 
сондықтан турнирлік кестені талдау оңай 
емес. Дәстүрлі түрде Қытай, Үндістан, Таи-
ланд, Филиппин, Моңғолия және Оңтүстік 
Корея құрамалары жақсы нәтиже к*рсетуі 

Осыдан тура бір жыл бұрын шымкенттік «Орда-
басы» футбол командасы өз тарихында тұңғыш 
рет Қазақстан чемпионы атанған болатын. Сонда 
қала әкімі Ғабит Сыздықбеков ел чемпионаты-
ның жеңімпаздарын  салтанатты түрде құттықтап,  
«Бұл – біздің қаламыз үшін маңызды жеңіс. Сіздерді 
тарихи жетістіктеріңізбен шын жүректен құттықтай-
мын! Осы жеңістің арқасында Чемпиондар лигасы-
ның іріктеу ойындарына жолдама алып отырмыз», 
– деп қуанышты жүрекжарды тілегін білдірген-ді. 
Өкінішке қарай, шымкенттіктер былтыр қатты қуа-
нып қойған секілді. Биыл «Ордабасы» футбол клубы 
бірқатар сәтсіздікке ұшырады.

СЕНІМ КӨП Қала басшысы Ғабит 1б-
ді м әжитұлы былтыр  «Орда-
басы» командасының әр 
ойы    ны нда стадионымыз жан-
күйерге толды. Бұл – қала 
тұр  ғындары ның футболға де-
ген қызығушылығы артқа-

нының белгісі. Осы жеңіске 
жанкүйерлеріміздің осылай 
қолдау к*рсетуінің арқасында 
жеткенімізді атап *ту қажет», 
– деп «Ордабасы» ойыншыла-
рына шабыт берген болатын. 
Биыл керісінше қайта-қайта 
жеңіліске ұшыраған команда 
ойыншылары жанкүйерлердің 
қытығына тиді ме, стадионда 
адам азайып кетті. Осылайша, 
Шымкент қаласының мәрте-
бесі мен мерейін асырады деп 
сенген команда үмітті ақта-
мады. 

Чемпиондар лигасының 
іріктеу ойындарына жолдама 
алған команда ойыншылары 
шілде айында  УЕФА Чем-
пиондар лигасының алғашқы 
іріктеу кезеңінде «Ордабасы» 
клубы екі матчта да бір гол соға 
алмай, ұятқа қалды. Олардың 
алғашқы қарсыласы Молдо-
ваның «Петрокуб» командасы 
болған.  Шымкенттегі алғашқы 
ойын 0:0 есебімен аяқталып, 
қарымта кездесуде молдова-
лықтар 1:0 есебімен жеңіске 
жетті. С*йтіп, қос матчтың қо-
рытындысы бойынша «Петро-
куб» екінші айналымға *тті. Ал 
«Ордабасы» ойынын Конфе-
ренция лигасында жалғастыр-
ды. Айта кетейік, осы кезде 
елімізде «Ордабасы» коман-
дасының жеңілісіне қатысты 
түрлі пікірталас болып жатты. 
Молдова клубының жанкүйер-
лері бірінші матчтан кейін-ақ 
«Ордабасының» Қазақстан 
чемпионы екеніне күмәнмен 
қарағанын, шымкенттік ко-
манданың бюджеті де қарсы-
ласынан бірнеше есеге к*п 
екенін, клуб ойыншыларының 
шымкенттік 1,5 млн жанкүй-
ердің үмітін ақтай алмағаны 
ж*нінде наразылықтар болды. 

Қазақта «Бір айналдырған-
ды шыр айналдырады» деген 
с*з тура «Ордабасы» футбол 
командасына айтылғандай. 
«Ордабасы» футболшылары 

тамыз айында УЕФА Конфе-
ренция лигасының үшінші 
іріктеу кезеңінде Арменияның 
«Пюник» командасынан қарсы 
қарымта кездесуде жеңіліп 
қал ды. Осылайша, команда 
еурокубок маусымын аяқтады. 

Жеңіліс  мұнымен біт-
кен жоқ, қыркүйек айында 
фут  болдан Қазақстан пре-

мьер-лигасының 21-тур ойын-
дары кезінде  «Ордабасы» *з 
алаңында «Астанаға» есе жі-
берді. Елордалық клубтан  4:2 
есебімен ұтылды. Қазан айын-
да *ткен турнир де шымкенттік 
команданың айын оңы  нан ту-
дырған жоқ. «Ордабасы» тағы 
да *з алаңында ҚПЛ аутсайдері 
«Жеңістен» жеңіліп қалды.

Футболдан ел чемпионы 
биыл бұл атағын сақтап қала 
алмай қалды. Есесіне  қала 
әкім дігі Ордабасыға б*ліне-
тін қаржының азаятынын 
айт ты. Былтыр  б*лінген 5,3 
млрд теңге клубты тығырық-
тан шығарып алу үшін қарас-
т ы р ы л ғ а н ы н  а т а п  * т к е н 
Шым    кент қаласының әкімі  
Ға  бит Сыздықбеков: «Биыл 
бір  шама бюджет қарастыр-
дық. Олардың біразы бұрынғы 
«Ордабасы» басшылығы тү-
зеп кеткен келісімшарттар-
ды жабуға, ойыншылардың 
жалақысына жұмсалды. 1р 
келісімшарт үлкен нарықтағы 
басқа клубтардың алатын ай-
лықтарынан жоғары деңгейде 
түзетілген», – деді. «Ордаба-
сы» клубы бір қатар айлығы 
жоғары ойыншыл армен қош 
айтысқан. Олардың саны жыл 
соңына дейін 16-ға жетті. «Ор-
дабасы» футбол клубының 
жаңадан келген басшысы Ас-
хат Сейсембек те ойыншы-
ларының жоғары жалақысы 
таңдандырғанын жасырмады. 
Енді бюджетінің қысқарға-
нына қарамастан чемпионат-
тықтан үмітіміз мол деп отыр. 
«Команданың келесі жылға 
жоспары анық. Біз бәсекеге 
қабілетті команда жасақтап, 
еурокубокта ел намысын абы-
роймен қорғап, *з жанкүйер-
лерімізді қуанту үшін қолдан 
келгеннің барлығын жасайтын 
боламыз», – деді клуб басшы-
сы.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

бірін *ткізуі мүмкін. Азияда ауыр салмақта 
мықты боксшылар к*п емес, сондықтан 
ақтық сында Айбек пен ?збекстан спорт-
шысы Жахонгир Зокиров кездесуі ықти-
мал. Айта кетейік, Зокиров жастар мен 
жас*спірімдер арасындағы Азия чемпио-
натының бес дүркін жеңімпазы.

Жалпы, ?збекстанның Азия чемпио-
натына іріктелген құрамы күткендегідей 
болмады. Бапкерлер штабы жастарға 
сенім артып отыр. Олар жақында ғана *з 
елінің намысын жастар мен жас*спірімдер 
арасындағы жарыстарда қорғаған еді. Бұл 

Өткен Азия чемпионатында Қазақстан 
үш алтын, алты күміс және үш қола 
медаль жеңіп алған еді. Алтындар 
саны бойынша біз тек Өзбекстанға 
(бес алтын)  жол бердік. Бұл жылы 
чемпионатта кеткен есені қайтаруға 
тамаша мүмкіндік бар. 

мүмкін. Қырғызстан сапынан 2024 жылғы 
Олимпиаданың күміс жүлдегері Мунарбек 
Сейітбек уулу (57 келі) *нер к*рсетеді. 
Тайбэй мен Тәжікстанның боксшылары 
да қауіпті.

Айтпақшы, жапон құрамасының к*п-
теген к*шбасшысы бұл турнирге қа-
тыспайды. Олар Азия чемпионатымен 
бір мезгілде Англияда *тетін World Boxing 
ұйымдастырған 1лем кубогына аттанды. 
Алайда жарысқа Украина боксшылары 
қатысады. Дегенмен олардың қатарында 
Париж Олимпиадасының финалында 
Нұрбек Оралбайды жеңген Александр 
Хижняк жоқ екенін атап *ткен ж*н.

?ткен Азия чемпионатында Қазақстан 
үш алтын, алты күміс және үш қола медаль 
жеңіп алған еді. Алтындар саны бойын-
ша біз тек ?збекстанға (бес алтын)  жол 
бердік. Бұл жылы чемпионатта кеткен 
есені қайтаруға тамаша мүмкіндік бар. 
Қайрат Сәтжановтың алға қойған мақса-
ты – к*п алтын медаль ұтып, командалық 
есепте жеңіске жету. Сонымен қатар олим-
пиададағы олқылықтың орнын толтыру да 
маңызды міндеттердің бірі.

2024 жылғы Азия чемпионаты 30 
қа ра шадан 12 желтоқсанға дейін *теді. 
Бас тапқыда құрлықтық чемпионат Иорда-
нияның Амман қаласында *туі керек еді, 
бірақ кейін қауіпсіздік мәселелеріне бай-
ланысты орны ауыстырылды. 

АЗИЯҒААЗИЯҒА


